
שמשון

מה אתה רואה
הרבנים אורי שרקי, ראובן פיירמן, יהושע וידר, 

חגי לונדין, ליאור אנגלמן, אייל ורד, זיו רוה 
ורוני פרינץ, מדברים על שמונה יצירות אמנות

התאגיד לסיום הציונות
נעמן לבבי וטל קופל על הסרט ״40 צעדים״

גרוסמן בהדחקה
גלי בת חורין על הסופר דוד גרוסמן

תרבות ותעמולה
תמיר דורטל מראיין את רועי עידן

| חנוכה תשפ״ג  אמנות, תרבות וגאולה 



ן  ו ש מ ש  |   23  | ג  ״ פ ש ת ה  כ ו נ ח

פתיחה
 היצירה הלאומית-הרוחנית היא תכלית קיומו של כל עם, 

ואם לא לשם יצירה - אין לו לשם מה להתקיים.
ז׳בוטינסקי זאב 

ם י ק ז ח ל  ו מ ם  י ש ל ח
בחנוכה חוגגים את ניצחון הרעיון היהודי על הרעיון 
היווני. כמו אז, גם בימים אלה אנו מצויים במלחמת 

תרבות.
שלנו,  הסמלים  מהם  שלנו,  הגיבורים  מיהם 
השפה  האם  מושפעים?  או  משפיעים  אנחנו  האם 
הרעיונות  את  מקדמת  הישראלית  האמנותית 

שמובילים את החברה בישראל או סותרת אותם?
מלחמה  אלה  ברגעים  מתחוללת  באירופה 
השנייה.  העולם  מלחמת  מאז  כמותה  נראתה  שלא 
מודיעין  כסף,  באמצעות  באוקראינה  תומך  המערב 
ולוגיסטיקה אך לא באמצעות כוחות לוחמים. הסיבה 
בעולם  הפרוגרסיבית  היא התפשטות התרבות  לכך 
ובערך  בלאומיות  משבר  שיצרה  תרבות  המערבי, 
על  שאין  לכך  גורם  בלאומיות  המשבר  המשפחה. 
בין  מלחמה  יצר  הקיצוני  הפמיניזם  להילחם.  מה 
המינים, שתוצאותיה פגיעה קשה בגבריות. השילוב 
בין השניים יצר מצב שבו המערב לא מסוגל לצאת 

לקרב מול האויב ממזרח.

ם ל ו ע ל ה  מ ד ק ה  ר ו ת
החומר  את  מטעינה  רוח  פרקטיקה,  לפני  בא  רעיון 
על  ליצור אמנות הנשענת  רוצים  במשמעות. אנחנו 
כמו  שלנו.  הלאומיות  ועל  הישראליות  על  היהדות, 
מתתיהו, אנחנו קוראים למרד תרבותי בזרם המקובל 
לתוכן  המקובע  העכשווי  הישראלי  האמנות  בעולם 
לאוונגרד  במה  לתת  רוצים  אנחנו  מאוד.  מסוים 
גב  לתת  שלו.  המקורית  לזהות  שמחובר  אמנותי 
התהודה  שתיבת  ליוצרים  ורעיוני  חברתי  ציבורי, 

שלהם איננה מנוכרת לשורשיהם התרבותיים. מתוך 
סמלים  וייווצרו  חדשה  שפה  תיווצר  הזו  התנועה 
אחרת,  אמנות  מבקשים  אנו  לעולם.  ברכה  שיביאו 
לא עוד אמנות שלילית שמרחיבה את הפער. אנחנו 
אמנות  ומגדלת.  מחברת  חיובית,  לאמנות  קוראים 
שלעיתים היא גם נושכת וחריפה, אבל כזו שמספרת 

את החלום המשותף שלנו - ירושלים.

ש מ ת ש ה ל ת  ו ש ר ו  נ ל ן  י א
החנוכה.  נרות  על  נאמר  בלבד״  לראותן  ״אלא 
הכוונה איננה ליצור ריחוק מהנרות, להיפך. כשאני 
מרוכזת  איננה  שלי  הלב  תשומת  במשהו,  משתמש 
בו עצמו, אלא במטרה החיצונית שלשמה אני עושה 
מהקלחת  הנרות  את  מוציא  כשאני  שימוש.  בו 
התועלתנית, אני פנוי להתבונן בהם ממש, לקלוט את 
יצירות האמנות מבקשות  גם  האור המיוחד שלהם. 
הרחק  רוח,  הלך  אותו  מתוך  בהן  להתבונן  מאיתנו 
להן  שיש  שמה  מפני  והמכשיריות,  מהשימושיות 
לספר נוגע בשאלות העמוקות ביותר של הקיום שלנו 

וראוי שנתבונן ונקשיב. 

של  פעולה  בשיתוף  נוצר  כאן  לכם  המוגש  הגיליון 
בית   – ויפה  טוב  שפירא,  קפה  פורום  כיוון,  פורום 
העת  כתב  צבי:  אורי  בית  ועיצוב,  לאמנות  מדרש 
יהי וגלריה גאולה ובסיוע עולם קטן והפודקאסט על 

המשמעות.
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מָה אַתָּה רוׂאֶה
 כדי שיצירות אמנות יוכלו לפעול, להותיר רושם, לדבר - הן זקוקות לתיבת תהודה רעיונית, 

 לשפה חיה אותה דוברים חברי הקהילה בתוכה הן מוצגות ופועמות. פנינו לשמונה רבנים 
 וביקשנו מכל אחד מהם לבקר יצירת אמנות אחת. לבקר יצירה, כלומר להתארח אצלה, 

להתהלך בה ולענות על השאלה - מה אתה רואה?

למשלוח יצירות ויצירת קשר
050-8621524

הנחיות למשלוח יצירות
שירה, פרוזה, מסה: שם הקובץ צריך להיות: שם 

היוצר + סוגה

dpi 300 ציור, איור: לפחות 12.5 ס״מ רוחב, רזולוציה
שם הקובץ של כל תמונה צריך להיות: שם היצירה, שנת 

היצירה, טכניקה וחומרים, מידות

MP4 :וידאו

MP3  או WAV :מוזיקה

מומלץ לשלוח קישור לתיקיית אחסון בענן
בתקשורת יש לציין את שם היוצר, שם היצירה, כתובת 

דוא״ל ומספר טלפון

נא לצרף תמונה שלכם )+קרדיט( וכמה שורות 
אודותיכם

נֵר אִישׁ וּבֵיתוׁ
יל ורד על הציור של סילביה בר-עם הרב אי

התמונה האפורה הזו של בניין שנראה מוזנח מבחוץ. 
מעוצב  לא  מאוד  ותריס  משתלשלים  מזגן  כבלי  עם 
ואיזה עץ בשלכת שמסתיר הכל, מזכירה לי את הבית 
של סבתא. ואת הימים בהם פחות השקיעו בחוץ. והרבה 
יותר בפנים. הבית האפור מבחוץ לוחש לי סוד. בפנים 

ונעים.  וחם  ופשוט  צנוע  הכל  בפנים  נראה אחרת.  זה 
ויש עלי נענע בעציץ על המרפסת וכוס תה חמה. והכל 
בדירה הכי  קטנה שמוצפת באהבה. והעץ הזה שעומד 
בשלכת, הוא עוד ילבלב. כמו כל הילדים שגדלו בבית 

הפשוט הזה, ויצאו ממנו בלבלוב פנימי לחיים טובים.

<
ורד הוא ר״מ במכון מאיר, קהילת  יל  אי הרב 
סילביה בר-עם  וסופר.  ו״ בפתח תקווה  ״יחדי
היא ציירת, זכתה בפרס שושנה איש שלום 

לציור.

׳, תשפ״א, פחם טבעי על נײר ן ׳פלורנטי סילביה בר-עם, אורות וצללים, מתוך סדרת 

ועיצוב בית מדרש לאמנות 
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הַחֹמֶר שֶׁל  הָאֱמוּנָה
י גרוסמן יונה לו הרב ראובן פיירמן וד״ר עפר כהנא מדברים על הציור של 

התמונה הזו מיוחדת במינה. היא שונה מכל העבודות 
העבודה  המדבר.  מופיע  בהן  שגם  יונה  של  האחרות 
כמו  נראה  הקדמי  והחלק  לשניים  באלכסון  מחולקת 
יותר,  ציור אבסטרקטי. לולא החלק השני, הריאליסטי 
במציאות,  גם  רואים.  בדיוק  מה  לזהות  ניתן  היה  לא 
אבנים  אל  כמו  למשהו  מאוד  מתקרבים  כשאנחנו 
ואדמה במדבר, הם נראים כמו תוהו ובוהו, חסרי סדר. 
המפגש הזה, בין החלק הריאליסטי או האימפרסיוניסטי 
מפגש  זה  מיוחד.  מאוד  הוא  האבסטרקטי  החלק  לבין 

לא מאולץ אלא הרמוני, החלקים של הציור מסתדרים 
כולל בתוכו  ״מדבר״  גם המושג  מצוין אחד עם השני. 
מקום  זה  מדבר  אחד  מצד  האלה.  הממדים  שני  את 

שומם וריק ומצד שני מדבר זה מלשון דיבור.  
האבנים  הוא  בתמונה  רואה  שאני  נוסף  דבר 
הבולטות שמעוררות את האסוציאציה לאבני המקום 
ושהפכו לאבן אחת.  שיעקב אבינו שם מתחת לראשו 
אבן זה דבר מאוד משמעותי ביהדות ולכן כתוב ״אבן 
הזה  המוטיב  אבן,  לוחות  הן  הברית  ולוחות  ישראל״, 

חוזר הרבה פעמים. מבחינה מילולית המילה ״אבן״ היא 
חיבור בין ״אב״ ל״בן״ וזה מבטא את הרעיון של חיבור 
אסוציאציות  המון  מעורר  זה  טבעית.  המשכיות  ושל 

כמו אבני הכותל ואבני המילואים ועוד. 
כאן  שיש  הוא  בעיניי  חן  שמוצא  נוסף  דבר 
השולט  הגוון  לכאורה,  עשירה.  מאוד  מונוכרומטיות 
יונה  אבל  חום  של  שונות  וואריאציות  הוא  בציור 
דרך  מלבן,  החל   - צבעים  בהמון  כך  לשם  משתמשת 
הימני התחתון.  בחלק  במיוחד  הנקי,  ועד הכחול  ירוק 

או  רמון  במצפה  נמצאים  לא  שאנחנו  מבינים  ואנחנו 
יונה  חול.  של  שונים  גוונים  יש  שם  תמנע,  במכרות 
מציירת את המדבר הפשוט, אבל רואה בו חגיגה של 

צבעים.
המפגש עם העבודה האמיתית הוא עוד יותר חזק 
מפני שהציור הוא מאוד חומרי. יונה מניחה את הצבע 

בנדיבות גדולה והתמונה הופכת להיות תבליט. 
כן, זה מזכיר את העבודות של ג׳קסון פולאק שצייר 
תוך כדי תנועה וריקוד. גם החלק הקדמי של הציור הזה 
לדייק,  רוצה  אני  תנועות.  המון  של  מפגש  כמו  נראה 
יונה רק נראה כמו ציור מופשט, אבל הוא  הציור של 
המדברית  האדמה  ריאליסטית.  הצדקה  לזה  יש  לא, 
זה  את  מבין  אני   – יותר  עמוק  רובד  חושפת  בציור 

כמעבר מתוהו ובוהו לעולם הבריאה.  
המפגש  הוא  האלה  בשיחות  אותנו  שמעניין  מה 
הבלתי אמצעי של אדם עם יצירת אמנות. איזה כלים 
יש לו כדי לפענח אותה, לתת לעצמו חופש אסוציאטיבי 
ללמוד  להבין,  ליהנות,  כדי  פנימה  ולחדור  ורעיוני 
ולחוות. ואני שואל אותך, ביחס לכל מה שאמרת עד כה 
– מה המשמעות של כל הרעיונות האלה? האם לתורה 

יש מה להגיד עליהם?

יודע, ליצירות  אני אגיד עוד נקודה חשובה. אתה 
פי  זה מוזר שאפשר למדוד אמן על  יש מחיר.  אמנות 
יצירה  משדות  שונה  וזה  שלו,  העבודות  של  המחיר 
באך  של  ליצירות  מחיר  אין  מוזיקה.  או  ספרות  כמו 
או לספר ״מלחמה ושלום״ של טולסטוי, אבל לציורים 
כל  ושל  רמברנדט  רובנס,  ווינצ׳י,  דה  לאונרדו  של 
הציירים הגדולים - יש מחיר. אחת התמונות הכי יקרות 
בעולם היא תמונה של הצייר וילם דה קונינג שנקראת 
דולר.  מיליון  מאות  בשלוש  שנמכרה   Interchange
שפורצת  המסחריות  שזה  שיגעון,  שזה  להגיד  אפשר 
אבל  האמת.  מן  הרבה  בזה  ויש  האמנות,  שדה  לתוך 
לדבר- שלנו  ההערכה  של  ביטוי  שזה  להגיד  אפשר 

מה שבמבט שטחי נראה סתמי לחלוטין. על ״מלחמה 
שזה  להגיד  קשה  מוצרט,  של  יצירה  על  או  ושלום״ 
סתמי כי יש לזה אפקט גדול, אבל על תמונה כמו של 
להגיד שהוא  קונינג אפשר  דה  על הציור של  או  יונה 

סתמי.
באיזה מובן?

״קשקושים״.  זה  דבר,  שום  בזה  מבין  לא  אתה  כי 
כזאת״  תמונה  לעשות  יכול  גם  תשע,  בן  שלי,  ״הנכד 
זה  בגלל  ואולי  להגיד.  שטויות שאפשר  מיני  כל  יש   -
מופשטת,  יצירה  ודווקא  כזאת,  שיצירה  להבין  חשוב 
היא יצירה שמשדרת לנו שיש בזה משהו עצום. משהו 
יכול  שאתה  ראליסטי  ציור  מסתם  גדול  יותר  הרבה 
לעשות על ידי לחיצה על הטלפון. אבל את מה שיונה 
גרוסמן עשתה אי אפשר לעשות בטלפון. ראיתי ציורים 
של ג׳קסון פולק, אלה תמונות ענקיות, כשאתה עומד 
שם קרוב אתה מרגיש שזה בולע אותך, זה שובה אותך. 
אני לא יודע אם יונה רקדה כשהיא ציירה, אבל אצלי 

זה מתנגן בנשמה.
אני מחפש עוד רובד. אני יכול לתאר את מה שאני 
האם  אבל  והקשרים,  אסוציאציות  מעורר  זה  רואה, 
אפשר ללמוד מזה עוד משהו? הרי האמן צייר ואנחנו 
עומדים ומתבוננים בציור ולכאורה, זה אמור להספיק. 
מול  אל  נבוכים  אנחנו  פעמים  הרבה  מה  משום  אבל 
יצירה נטולת מילים ואנחנו לא יודעים מה לעשות איתה. 
שהאמנות  רואים  אנחנו  למוזיאון  הולכים  כשאנחנו 
תמיד מוקפת במילים - שם היוצר, הכותרת של היצירה, 
הטקסט שכתב האוצר, הכתבה בעיתון ושיח הגלריה - 
יש לנו צורך למלא במילים את הריק הזה של הדימוי. 
או  מסבירה  לא  אמנות  על  טובה  שכתיבה  חושב  אני 
מפרשת את הציור, אלא יוצרת טקסט עצמאי שמקבל 
אותך,  זה מה שאני שואל  את ההשראה שלו מהציור. 
מה עוד אפשר לומר על הציור הזה, לא כפרשנות, אלא 

כדיווח על המקום שאליו הוא לוקח אותך?
על  כמו  סוף,  אין  עד  זה  על  לדבר  אפשר  תראה, 
שבו  האמנותי  הז׳אנר  את  מכנים  בצרפתית  חפץ.  כל 
כלומר   ,Nature Morte פירות  או  חפצים  מציירים 
מה  דומם״.  ״טבע  לזה  קוראים  בעברית  מת״.  ״טבע 
ההבדל בין דומם למת? דומם הוא רק שותק, בינתיים, 
אבל הרב קוק אומר שיבוא יום והמדבר ידבר, הדומם 
יפתח את הפה וידבר והכל יתעלה, ואנחנו נבין את כל 
הוא  המציאות.  מאחורי  שעומדים  הגדולים  הדברים 
אומר שאפילו אטומים - הוא ממש משתמש במונחים 
מה שאנחנו  שיקוף של  הוא  דיבור  חַיּוּת.  יש   - האלה 
מלא  למעשה  הוא  שהדומם  ההבנה  זו  אתו,  נפגשים 
זה,  בדיבור. וכשאתה שואל מה אפשר עוד להגיד על 
מסיים  זאת  בכל  אני  למה  אז  סופי.  אין  באמת  זה  אז 
כאן? זה בגלל שכדי לדבר על זה בהרחבה, צריך ללמוד 

הרבה.
מה צריך ללמוד?

ובמיוחד  קוק,  הרב  כוזרי,  מהר״ל,  ללמוד  יהדות. 
גמרא. הגמרא לוקחת איזה פריט ועושה עליו קלוז-אפ. 

היא מדברת על חבית או תנור או קורה או על טיפות 
של שמן. היא מתמקדת בחפץ וחושפת את המשמעות 

העמוקה שעומדת מאחוריו.
האמנים,  צריכים  מה   - מעניינת  הכי  הנקודה  זו 
הצופים ומבקרי האמנות ללמוד, מאיפה מתחילים? אם 
ליוצרים,  מיוחדת  לימודים  תוכנית  לכתוב  צריך  היית 

לאמנים, מה היית מלמד אותם? 
המסכת  ביצה.  במסכת  מגמרא  מתחיל  הייתי 
מתחילה במילים ״ביצה שנולדה ביום טוב״ ואתה רואה 
שעל ביצה אפשר לדבר לאורך הרבה מאוד דפים. מי 
לפעמים  בעיון  לומדים  שכאשר  יודע  גמרא  שלומד 
לך  נותן  זה  שורות.  כמה  ללמוד  שבועות  כמה  לוקח 
פרספקטיבה. זה מה שקרה לי, בפעם הראשונה בחיים 
שהתחלתי ללמוד גמרא, זו הייתה מסכת ביצה. אחרי 
היא  שהביצה  הבנתי  וניתוח  לימוד  של  שלם  שבוע 
בעצם סמל לפוטנציאל. ביצה היא לא חלב ולא בשר, 
היא מצב ביניים, אבל יש לה פוטנציאל להפוך לבשר. 
היום טוב שבו מדובר הוא, על פי אחת הדעות, ראש 
או  העולם  השנה?  בראש  נולדה  ביצה  איזו  השנה. 
האדם. המשמעות היא שהעולם והאדם הם פוטנציאל, 

בתהליך מתמיד של מימוש.
חסר  משהו  מסמלת  ביצה  הכללית  בתרבות 
גמרא  לומד  כשאתה  אבל  שום,  קליפת  כמו  חשיבות, 
אז  חשוב.  הכי  הדבר  את  מסמלת  שביצה  מבין  אתה 
עלה,  או  אבן  על  מסתכל  כשאתה  פה,  גם  דבר  אותו 
– הכל  הים  על שפת  ועל החול  על הכוכבים בשמיים 
טעון במשמעות עמוקה. אז הייתי מתחיל ממסכת ביצה 

ואחר כך עובר לדברי הרב קוק והמהר״ל.
אז מצד אחד התרבות היהודית מכירה במשמעות 
האמנות  שני,  מצד  אבל  דבר  בכל  שיש  העמוקה 
החזותית מאוד לא מפותחת אצלנו. איך אפשר להסביר 
באמנות,  וההתבוננות  היצירה  דרך  שגם  הרעיון  את 
מראים  איך  האלה.  בעומקים  לגעת  יכולים  אנחנו 
הזה שאתה  הפוטנציאל  את  להדהד  יכולה  שהאמנות 
יותר אנשים לעשות אמנות,  מדבר עליו. איך מזמינים 
לצרוך אמנות, להביא אמנות הביתה, ללכת לגלריות, 

להפוך אמנות לחלק מהחיים שלהם?
כן, אני חושב שזה מאוד חשוב וכך צריך לעשות. 
לא  מלמטה,  ולא  מלמעלה  זה  את  להתחיל  צריך 
להיפך,  אלא  למעלה,  לטפס  לאט  ולאט  מתמונות, 
יוצר  היה  שבצלאל  לדעת  כלומר,  מלמעלה.  להתחיל 
ידע לצרף  ידי מחשבה. כמו שכתוב שהוא  אמנות על 
להזמין  צריך  אז  וארץ.  שמים  נבראו  שבהם  אותיות 
אנשים, ואני לא מחלק אפילו - חרדי, דתי או חילוני - 
כל אדם אינטליגנטי, בעל נשמה גדולה, צריך להראות 
מאחורי  שעומד  האוניברסלי  האלוקי,  הפן  את  לו 
החפצים ומאחורי כל דבר שיש בעולם. זה מה שאנחנו 
קיים בשום מקום  לא  לעולם שלהערכתי  יכולים לתת 
אחר. אני חוזר ומדגיש את עניין הרדי מייד, כי בשבילי 
ודרך  זה מעבר מהמציאות לעולם עליון  זה כמו גשר, 
זה להראות שבעצם כל אמנות מובילה לשם. האמנות 
היא לא בעלת ערך כשלעצמה, היא שער דרכו אפשר 
נצליח  אם  עצמה.  במציאות  הטמון  הערך  את  לראות 
להסביר את זה באופן עמוק לאנשים, לאלה שצמאים 

לשמוע את זה, אני חושב שזה ימשוך אותם.
-

ראובן פיירמן מלמד במכון מאיר, בעל  הרב 
וד״ר לסוציולוגיה.  ד״ר  תואר שני באמנות 

ויפה״,  עפר כהנא הוא מנהל-שותף של ״טוב 
י גרוסמן היא  לו ונה  י מעצב ומרצה לעיצוב. 

ן הבשור, בנגב  ויוצרת במושב עי ציירת, חיה 
המערבי.

133, תשמ״ט, שמן על בד  , י גרוסמן יונה לו
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לִשְׁכֹּן בָּעֲרָפֶל
ן שיחה בין הרב אורי שרקי, ד״ר עפר כהנא והצלם איליה גלפרי

: אני אגיד דברים פשוטים. אני לא מתכוון  י ק ר ש ב  ר ה

להגיד מה כוונת המשורר אלא לתאר את האסוציאציות 
שהתעוררו אצלי בנפש. האמירה הראשונה היא שאני 
רואה פה הרבה אור. אור מהצדדים, אור מלמעלה. יש 
חושב  אני  הזאת,  ומהבחינה  האור,  אחרי  חיפוש  כאן 
היא  היסוד  הנחת  כלומר,  אופטימי.  מאוד  שזה משהו 
מה  שם.  לחפש  מה  יש  המרובה  העלווה  שמאחורי 
שמעניין כאן זה שכנראה האב הוא זה שמחזיק בסולם 
שעליו עולה הבן. וכאן אני רואה ניגוד מסוים למיתוס 
מזהיר  האב  שבו  דדלוס ואיקרוס,  המפורסם של 
השעווה  שמה  למעלה,  מדי  יותר  לעלות  בנו לא  את 
הים.  לתוך  ייפול  והוא  תימס  כנפיו  את  שמחזיקה 
בצילום של איליה אני רואה דווקא עידוד, ״תעלה״, עלה 
למעלה עלה, כמו שאמר הרב קוק. אם אנחנו מבחינים 
אז  שעולה,  הבן  של  הרגליים  לכפות  במשהו שדומה 
שמים לב שלא רואים את גופו, הגוף נהיה אור, כלומר 

יש פה עלייה מן הארציות אל המופשט. 
לעלות,  הבן  של  ביכולת  האמונה  את  מרגישים 
של הדור הקודם לסמוך עליו, בניגוד למאבק הדורות, 
הידוע לנו מהפסיכואנליזה, שם הבן והאב מתנגדים זה 
לזה. אולי יש פה תשובה לסיפור הידוע מהתלמוד, על 
אל  המדרש  מבית  אבויה  בן  אלישע  את  שהוציא  מה 
המינות. מסופר בתלמוד שאלישע בן אבויה ראה אדם 
שאביו אמר לו - לך תשלח את הקן מראש העץ. יש כאן 
גם כיבוד אב ואם וגם שילוח הקן שבשניהם הובטחה 
מהסולם ומת  נפל  הבן  בסיפור,  אבל  ימים.  אריכות 
של  ימיו  אריכות  איפה   - אבויה  בן  אלישע  אומר  ואז 
זה - ומכאן פקר, כלומר יצא לאפיקורסות. ואילו כאן, 
בצילום, אנחנו רואים שיש אפשרות כן להעלות. אולי 
לא  שהוא  היא  לעלות  לבן  שאמר  האבא  של  הטעות 
תמך בו, הוא רק ציווה עליו ולא החזיק לו את הסולם. 

עוד נקודה משמעותית היא שהכל מתרחש בתוך 
יעקב  של  הסולם  כמו  אולי  חושבים,  היינו  צמחייה. 
שהסולם הזה  השמיימה,  מגיע  וראשו  ארצה  שמוצב 
יעמוד בתוך החלל בין הארץ לבין הירח או משהו כזה. 
אולי  הצמחייה.  בתוך  שהוא  רואים  אנחנו  לא,  אבל 
שהאדם  מהסולם,  חלק  היא  הצמחייה  שגם  אומר  זה 
ויש כאן שיתוף  וצומח. עלייתו היא צמיחה  הזה עולה 
פעולה, יש עצים שרוצים לצמוח ויש אדם שרוצה שהבן 
שלו יצמח. מעניין מאוד שיש גם אורות מהצדדים, אבל 
זה דומה  הבן מחפש את האור שלמעלה. במובן הזה, 
ראה  שהוא  עליו  מספרים  שחז״ל  יעקב  סולם  לסיפור 
מלכות  שראה את  עד  ויורדות,  עולות  המלכויות  את 
לו  שאמר  עד  והתירא,  יורדת,  ואינה  שעולה  אדום 
הקדוש ברוך הוא  - אל תדאג, אם הוא יעלה עד אליי 
בין  ואם  כנשר  תגביה  שנאמר ״אם  אותו,  אוריד  אני 

כוכבים שים קנך משם אורידך נאם ה׳״. 
כל הסיפור בצילום הזה, כפי שאמרתי בהתחלה, 

גדולה. יכול  אופטימיות מאוד  של  כהבעה  לי  נראה 
להיות שטעיתי לגמרי בכוונת המשורר. אני רק מדבר 

על מה שזה מעורר אצלי.

: אחד הדברים שמוצאים חן בעיניי בעבודות של  א נ ה כ

איליה הוא הממד של הטשטוש שנוצר בגלל השימוש 
שלו בסרטי צילום ישנים שהתקלקלו. הטשטוש וחוסר 
לך  גורמים  שלו  הצילומים  את  שמאפיינים  החדות 

לנסות להשלים את התמונה באמצעות הדמיון.

: ממש כך. הטשטוש עוזר לך להתמקד בעיקר  י ק ר ב ש ר ה

במה שבולט, במה שמגיח מתוך התמונה הכוללת. אני 
חושב שזו המצאה גאונית.

דברים  כמה  פה  יש  רבה,  תודה  כל  קודם   : ן י ר פ ל ג

אופטימיות שנאמרה  לשמוע. המילה  ששמחתי מאוד 
את  מפרשים  פעמים  הרבה  מובן מאליו.  לא  זה  פה, 
אור,  פה  ראית  אתה  אפל.  יותר  לכיוון  התמונות שלי 
אבל יש פה גם פינות מאוד חשוכות בתמונה, והרבה 
פעמים לאנשים יש דווקא אסוציאציות של סרטי אימה 
או רוחות רפאים וזה לא איך שאני מרגיש כשאני מצלם. 
ומבחינת  אז שמחתי שהרב ראה את הצד האופטימי. 
שאמר הצלם  כמו  כוונות.  לי  אין   - המשורר  כוונות 
אנרי קרטייה ברסון - אם אתה חושב בזמן הצילום, זה 

יהרוס את הצילום.

: יפה מאוד, אבל בכל זאת משהו משך אותך  י ק ר ש ב  ר ה

בלי  זה  את  לנתח  טוב  יותר  ואז  הזאת  התמונה  אל 
שמאחורי  רואים  אנחנו  משהו.  עוד  ראיתי  שתתכוון. 
לא העץ שמחזיק את  זה  עץ, אבל  גזע של  יש  הסולם 
הסולם. הסולם עולה מעצמו. כלומר, יש אמון ביכולת 
של נפש האדם להתעלות גם בלי להיעזר בעזרים. ״יש 

לך כנפי רוח״.

רואים  אנשים  פעמים  שהרבה  אמר  איליה   : א נ ה כ

בתמונות שלו משהו אפל, כמו סרט אימה, ואילו אתה 
רואה שם אופטימיות. זו נקודה מאוד מעניינת. השאלה 
אנשים  תהודה,  תיבת  איזו  מטען, עם  איזה  עם  היא 
מתבוננים באמנות, עד כמה האופן שבו הם מפרשים 
שהם  מה  כמה  ועד  שלהם  מהפנימיות  מושפע  יצירה 

רואים נמצא בציור או בצילום עצמו.

: תראה, כשאתה מסתכל על הציור ״משמר  י ק ר ש ב  ר ה

הלילה״ של רמברנדט אתה יכול לראות מה שיש שם 
והתפרצות של הבלתי  האור  עם  אדיר  משחק  באמת. 
מודע אל המודע. אתה יכול להתעכב על כל מיני פרטים 
טכניים - איפה הוא צייר צבע אדום ואיפה יש קונטרסט 
עניין  זה  הילדה הקטנה שמסתובבת שם.  נראית  ואיך 

של התמקדות אבל הכל נמצא שם. השאלה החשובה 
או  אופטימי  זה  האם  השאלה  חותר.  זה  לאן כל  היא 
תמיד  ציור.  בכל  תמיד  המרכזית  השאלה  היא  פסימי 
יותר סובל ככה האמנות שלו  אומרים שככל שהיוצר 
גם  שיש  מאמין  אני  בטוח.  לא  ואני  מושלמת,  יותר 
לידי  לבוא  שרוצה  האדם  נפש  חיובית בתוך  נקודה 

ביטוי, וכאן, בצילום של איליה, אני רואה אותה.

: זה לא סוד שבציבור הדתי אמנות היא לא דבר  א נ ה כ

משמעותי שנוכח בתוך החיים. היא איננה דבר מובן, 
נצרך, מבעבע. ואני שואל, האם אמנות זה דבר כל כך 
חשוב ואם כן, איך מסבירים את החשיבות שלה, איך 
מנגישים אותה, איך מביאים את מה שאנחנו מדברים 
גם  יותר רחב? האם האמנות חשובה  עליו כאן לקהל 

מנקודת מבט של תורה? 

הרעיון  מפני  להזהיר  רוצה  אני  כל  קודם   : י ק ר ש ב  ר ה

בעצם  זה  הוראות  לאמן  לתת  מגויסת.  אמנות  של 
מה   - אחרת  היא  השאלה  שלו.  הכישרון  את  לשחוט 
יש בתוך הנפש? הרי מה שיש לך בנפש, זה מה שבא 
תהיה  שאתה  ככל  שלך,  ביצירה  כך  אחר  ביטוי  לידי 
תהיה  שלך  שהיצירה  להניח  יש  מבפנים,  יותר מזוכך 
שנוטל  אדם  שכל  רצה  קוק  שהרב  כמו  חיובית.  יותר 
את עטו כדי לכתוב, יעשה קודם תשובה. הוא לא נותן 
לו מה להיות.  הדרכות לסופר מה לכתוב, הוא אומר 
שכמו  ביותר  פשוט  דבר  מבין  אדם  שכל  חושב  אני 
חייבת  אותנטית  לאומית  תחייה  אמר -  קוק  שהרב 
של  תחייה  לך  אין  אם  היצירה.  של  תחייה  גם  להיות 
היצירה, אז זה סימן שאתה בעצם רק טכנוקרט. אתה 
יודע, להביא אנשים להתיישבויות על גבעות, זה יפה 
כישרון משרדי.  יותר מאשר  דורש  לא  זה  אבל  מאוד, 
אבל אם אתה מדבר על הוצאה לפועל של נפש האדם 
את  לראות  לא  יכולים  לא  אנחנו  אז  המובן,  במלוא 
ייעודנו ביצירתה של אמנות אמיתית. ברור שאם אנחנו 
מדברים על המשימות של גאולת ישראל, וזה כולל את 
השבת הנבואה, ברור שהנבואה כוללת בתוכה גם ממד 
הכח  את  נשתיק  אנחנו  ואם  משמעותי.  מאד  אסתטי 
הזה, את הקול הזה שבקרבנו, אז הוא יהפוך לנו לרועץ. 
אתה יודע, האסתטיקה בתורת הקבלה נקראת ספירת 
ההוד. ההוד מזוהה בכמה מקומות עם החושך - ויבדל 
אלוהים בין האור ובין החושך, אומר הזוהר - בין הנצח 
אז  האור  מגיע  החושך  במעמקי  וכאשר  ההוד.  לבין 
זה סימן שהגענו לעולם מושלם. אז אני מצפה לעולם 

מושלם.

: הערה קטנה על המילה אור. פעם הלכתי ברחוב  ן י ר פ ל ג

נקב,   במצלמת  צילום  שנקראת  טכניקה  על  וחשבתי 
קמרה אובסקורה, שבה האור מגיע לסרט הצילום לא 

דרך עדשה אופטית אלא דרך חור קטן שאני עושה עם 
יודע למה עלתה לי המחשבה הזאת לקרוא  מחט. לא 
הפוך את שתי המילים ״חור״ ו״האור״ ויצא לי ״רואה 
רוח״. כל כך התרגשתי, כי זה בדיוק מה שאני מחפש. 
אולי דרך זה אני יכול להסביר את הטכניקה של שימוש 
שהחומר  סרטים  אלה  למעשה,  כי  בסרטים ישנים, 
שלהם כבר התפורר, יש בו המון סדקים. דרך הסדקים 
האלה בחומר יש יותר סיכוי לראות את אותה רוח שאי 
כוונת  על  מדברים  אם  פיזית.  מבחינה  לראות  אפשר 

המשורר, אולי זו הכוונה היחידה שיש לי.

מאוד איליה.  לך  להודות  רוצה  אני   : י ק ר ש ב  ר ה

הוספת לי נקודה חדשה ברגישות שלי. כלומר, פגשתי 
בחלקי  שנפל  שמח  מאוד  אני  ולכן  הכרתי,  שלא  אור 

דווקא לדון על התמונה הלא שגרתית הזאת. 

מה  לחדד.  רוצה  הקודמת אני  השאלה  לגבי   : א נ ה כ

שאמר הרב נכון לגבי היוצרים. אני שואל יותר מהצד 
של הצופים, מה צריך לעשות כדי לקרב את האמנות 
מזמינים  איך  חשיבות.  לזה  שיש  ולשכנע  לאנשים 
אותה  ישימו  אמנות,  יקנו  לגלריות,  שיבואו  אנשים 
בבית, יכניסו יותר יצירה ואמנות לתוך החיים שלהם? 

עד כמה זה חשוב ואיך עושים את זה?

: אני זוכר שאצל מורי ורבי הרב צבי יהודה  י ק ר ש ב  ר ה

קוק היו יצירות אמנות על הקירות. זה לא במקרה. היו 
אפילו רפרודוקציות של ואן גוך. יכולת להגיד מה ואן 
גוך והרב צבי יהודה קשורים זה לזה. הוא כנראה חשב 
לומר שהכתוב  רוצה  רק  ואני  שזה חשוב, שזה קשור, 
אומר ״אכן רוח היא באנוש ונשמת ש-די תבינם״. האדם 
צריך לתת אמון בעצמו. אם אני פונה לציבור, אני חושב 
שצריך לעודד את האמון שיש לאדם בעצמו, כי אנחנו 

רגילים מאוד, במיוחד אנשים דתיים, לקבל הוראות - 
אומר  אני  אבל  כמובן,  נגד  לא  אני  עצות.  תורה,  דת, 
השיח  את  בתוכנו  תחנוק  הזאת  שהמחויבות  שאסור 
דרך  דווקא  ביטוי  לידי  בא  הנשמתי  והשיח  הנשמתי, 
חופש היצירה. ואני חושב שהפן הכלכלי שהזכרת גם 
הוא איננו חסר משמעות - אולי אם אדם יקנה יצירה, 

הוא גם יוכל אחר כך לקנות דירה לנכדים שלו.
-

אורי שרקי הוא ר״מ במכון מאיר, רב  הרב 
- המרכז העולמי  יו״ר ברית עולם  ו קהילה 
עפר כהנא הוא מנהל-שותף  לבני נח. ד״ר 

ויפה״, מעצב ומרצה לעיצוב.  של ״טוב 
ן עובד בתחום החינוך ומצלם.  איליה גלפרי
לאחרונה הוציא ספר צילום ותערוכה בשם 

״רואה רוח״.

2018, סרט שחור לבן פג תוקף , ללא שם,  ן איליה גלפרי
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דוד גרוסמן:
דיוקן הסופר כדתי מודחק

 סופרים הם אלו שקובעים את רוח התקופה. הם אמורים להיות המצפן החברתי והמוסרי 
הכי מכויל שלה. מה נעשה עם גאוני הדור שיצירותיהם הן מופת של הכחשה עצמית? 

גלי בת חורין

ג ז - ג י ז ם  י ר פ ו ס ש  י
בניגוד לדעה הרווחת, סופר אינו סתם עוד בעל-מקצוע. 
תשאלו: ״למה להקשיב לו יותר מאשר לאינסטלטור?״. 
ובכן, סופרים הם אלו שקובעים את רוח התקופה. הם 
מכויל  הכי  והמוסרי  החברתי  המצפן  להיות  אמורים 
שלה. מה נעשה עם גאוני הדור שיצירותיהם הן מופת 

של הכחשה עצמית? 
מתוך כמה מפגשים קצרים ולא אישיים, התרשמתי 
ביישן  צנוע,  אדיב,  חביב,  איש  הוא  האדם  שגרוסמן 
דעות  עם  משריש  אוויל  הוא  הפוליטי  גרוסמן  אפילו. 
יחיד  גאון  הוא  הסופר  גרוסמן  ומקובעות.  קדומות 

האל  בהכרת  רוויים  ההפתעה,  למרבה  ספריו,  בדורו. 
והכחשתו.  

להבחנה:  קריטריון  הציע  פיירמן  ראובן  הרב 
״אמנות יהודית היא אמנות המנכיחה, הטומנת בחובה, 
ההשראה  רבי  בטקסטים  ואכן,  ואינסופיות״.  שלמות 
אובדן  על  המקוננת  מיוסרת  נפש  פועמת  גרוסמן  של 
הנשמה, אהבת אמת הכמהה לרגש ההתפעמות. ככל 
שהקינה עמוקה יותר על היעדרו של הנשגב, כך הנשגב 
הלל  שיר  היו  כאלו  ביצירותיו,  יותר  נוכחים  והאלוהי 

לאהבת האל.
ע״ע נכות )מתוך ״עיין ערך אהבה״(: 

גוף  נכי  יגל,  ני הר   , כולנו הננו  פגומים 
ואם  וקטועים.  וגדומים  גדועים  ורוח. 
הדבר  תכלית  עד  לבוא  חקר  תעמיק 
חשים  לבנו  שבסתר  תבין  הן  הזה, 
ו  בפי שמאושר  זה  אף   , כולנו אנו 
אותו  הכוססת.  העצבות  אותה  יקרא, 
אנו  חשים  היטב  המר.  הייאוש  תולע 
השקופה  הברייה  זו  אה,  שהאושר, 
וחמקמקה  בורית  של  כבעבועית 
לנו  אבד  ואבוד  מאתנו  נגזל  כמוה, 
לו  נו  י הי ומתוקנים  שראויים  לעד. 

זדים  , אלא באו פלונים  מטבע ברייתנו
אומר  כך,  ובשל   . הימנו וליסטמונו 
קטועים   . נו י הי לנכים  כך  בשל  לך,  אני 
פשר  כרותי  מאושר.  גדועים  משמחה, 
איבר  כל  כדרך  אלא  יגל.  ני הר   , הננו
ו  ן הגוף עורג אלי י שנכרת מן הגוף, עדי
לחוש  שבו  המדמה  כוח  בכל  ומדמה 
המצער,  וזה   . וייתו הו וחום  פעימות 
הן  לעד,  והאובד  הנכרת  הגעגוע  צער 
ן זאת  , האף אי דש הוא כל לב במדוכתו

)342 )עמ׳  יגל?  ני הר 

אף אין כי כן? לא בהכרח גרוסמן. חילונים כמוני, שלא 
בעולמם.  חסר  שהוא  נרמזים  לא  הנשגב,  את  חשים 
אנשי אמונה לא חשים חסרים כי עשו לאמונתם מקום 
בליבם. טקסט כזה יכול לכתוב רק אדם הנאבק להכחיש 

את היותו חש בהכרחיות קיומו של הנשגב בעולמו.
האל  קיום  את  לוגית  גזר  דקארט  רנה  הפילוסוף 
מעצם קיומה של אידאת השלמות. מאחר ששלמות לא 
נטבעה  בהכרח  היא  חיים,  ניסיון  להיגזר מתוך  יכולה 
את  אמלל  גרוסמן  השלמות.  כליל  בורא  ידי  על  בנו 
בשל  שמתייסרת  נשמה-יתרה,  להם  בהעניקו  ברואיו 
אידאת  לבין  בין המציאות  לגישור  ניתן  הפער הבלתי 
לדעת,  להם  הרשה  לא  בוראם  בהם.  שטבע  השלמות 
לפלאי,  לאינסופיות,  לטוהר,  לשלמות,  הזו  שלכמיהה 

לאהבה טהורה - יש שם: אמונה באלוהים.
אמונתו לוסטמה הימנו, אך לא בידי זדים. דעותיו 
הקדומות, כאילו הכרה באמונה דתית סותרת נאורות 
טוב  ואולי  לנפשו.  המרגוע  את  ממנו  ליסטמו  וקידמה 
 – בספריו  זוכים  היינו  לא  קינתו,  שללא  משום  שכך, 
שירי הלל לאל שהוא אינו מכיר בקיומו. ישנו תסכול 
של  לא  הסופר,  של  וההדחקה  ההכחשה  בקריאתם. 
הבלתי  המסקנה  את  להסיק  יכולתו  וחוסר  הדמויות, 
המבע  אמצעי  שאינו  אירוני  אפקט  מייצרת  נמנעת, 
מודעות  חסרת  דמות  מלעיג  מחבר  שבעזרתו  המוכר, 
הקורא  כאילו  הנוחות,  אי  תחושת  אלא  עצמית, 
המחבר  של  לראשו  מעל  אחת  יד  עושים  והדמויות 
שאינו מודע לעצמו. כמו התסכול שמתעורר כששניים 
בסביבה  היחידים  הרף,  ללא  רבים  הטובים  מחברינו 
שעדיין לא קלטו שהם מאוהבים. למען השם הנח כבר 

תפילין, גרוסמן! 
רבים מגיבורי ספריו של גרוסמן הם ילדים וגרוסמן 
מיטיב לכתוב אותם יותר מכל סופר אי-פעם. הילדות 
ביצירות של גרוסמן היא גן העדן האבוד, החיים שטרם 
קונקרטי  אחד  עתיד  לכלל  התמצקו  טרם  התממשו, 
שגופו  לפני  אפשרויות,  של  אינסופי  פוטנציאל  מתוך 
נשמתו  את  כלא  הבהמיים,  מאוויו  על  המתבגר, 
הטהורה. החיים, טרם כפו עצמן הקטגוריות על פלאי 
העולם: ״מי היה יכול לשער״, תוהה אהרון בן ה-11.5 
ובוהה כמכושף בכדור-שלג זול )ספר הדקדוק הפנימי, 
בין הדירות הצפופות,  8(, ״שבלב השיכון שלהם,  עמ׳ 
המהבילות כנזיד, צפה לה חרש קוביית קרח כחלחלה 
שכזו?״. גרוסמן ברא את אהרון בצלמו ובדמותו - ילד 
הדמיון  במכחול  הצובע  פלאי,  במבט  בעולם  המתבונן 
את המציאות המשמימה של שיכון רגיל בבית הכרם 
עבר  מכל  לו  נרמזים  רזים  אקספרסיביים,  בצבעים   -
בקרנבל ססגוני של כל מה שיש, לצד כל מה שהיה יכול 
ילד,  שהוא  משום  לא  עולם  בורא  אהרון  אבל  להיות. 
אלא משום שבוראו הרעיף עליו את כוחו שלו, היכולת 
והוא  ילד.  הוא  סמטנה  צחי  גם  מילים.  מתוך  לברוא 
דירתה הפלאית של  עם אהרון באותה הדירה,  נמצא 
בואו  ״אז  לגמרי:  בעולם אחר  בלום אך  השכנה עדנה 
נסתלק כבר״, התלונן צחי ביבבה, ״כבר ראינו מספיק״. 

״לא ראינו כלום ועוד אין לנו הוכחה״, השיב אהרון בלי 
לשעות אליו. 

הנה כי כן, צחי כבר ראה הכול. אין עוד מה לראות. 
למשל, שזו סתם שטות שלשכנה עדנה בלום אין צל כי 
היא ערפד. צחי לא רואה ״אין-צל״. הוא מסוגל לראות 
רק את הנראה לעין. לא את האין. האין – הוא כל מה 
בישול  ריחות  אהרון,  עבור  לראות...  מוכן  שאהרון 
הם סיפור פיתוי, שיבר פתוח במרכז המסחרי זה אות 
בלום  עדנה  של  קירותיה  את  המפצח  פטיש  לידידות, 
שדעתה הולכת ונטרפת, מספרים את סיפורו המודחק 
של אביו. שום דבר הוא לא רק מה שהוא, וזהו. הכל 
דינמי, מלא משמעויות, הכל חי, עשיר, מפתיע, מגוון. 
הכל מדבר. זהו ״עידן הגאונות״, מושג מתוך עולמו של 
הסופר והצייר היהודי הפולני ברונו שולץ )1892-1942(, 
ממנו שאב גרוסמן השראה. וכך כתב גרוסמן ב״אחרית 

דבר״ לספרו של שולץ על עידן הגאונות:
לפשר,  תקווה  ויוקדת  קיימת  הייתה  שבו  העידן 
למשמעות, והייתה אמונה בכך שאפשר לברוא חיים, 
שוב ושוב, בכוח הדמיון והתשוקה והאהבה, ועדיין לא 
שלט בנו הייאוש מכל אלה… העידן שהיה מעין תקופת 
ילדות מושלמת, ברה ומופזת אור, שגם אם התקיימה 
רק זמן חטוף מאד בחייו של אדם, הוא יוסיף ויתגעגע 
אליה כל חייו, ויכאב את חלופיותה ואת חד־פעמיותה, 
ותמיד יחוש – כמאמרו של ביאליק – כי רק אחת ישת 
לאיש  לא־יקום  וזוהר  זיו  וחזון  הזהב,  מכוס  האדם 

פעמיים. 
דתית?  כמיהה  או  לילדות,  געגועים  אלו  האם 
בקריאת סיפוריו המופלאים של שולץ לא עולה אותה 
מתאר  שולץ  תלישות.  או  קטיעה  גדיעה,  של  תחושה 
אותה  צובע  ואז  ומשמימה  עלובה  במציאות  חיים 
בצבעים אקספרסיביים פלאיים משלו. בשפתו הפרטית 

וסגנונו האישי: 
זו הייתה פוריות כמעט מעצמה, נשיות 
היה  חולניות.  עד  ודשנה  רסן  נטולת 
הגבריות,  של  ריחה  בעצם  שדי  דומה 

רווקים,  של  בדיחה  טבק,  עשן  של  ריח 
ים  לִ תוּ בְּ להניע נשיות להוטה זו ללידת־
ן | בית-המרפא  מופקרת. )חנויות קינמו

בסימן שעון-החול. ברונו שולץ(

ברונו  ״אוטומיתוגרפיה,  מחברת  אליאור,  רחל  לדעת 
שולץ )1892–1942(״:

בן  יהודי־פולני,  כסופר  שולץ, 
השבוי  האוסטרו־הונגרית,  האימפריה 
והמודע  הנצחיים  הזמן  מחזורי  בקסמי 
הנטענת   , ן הלשו של  לאינסופיותה 
הקשורה  בקדושה  היהודית  במסורת 
הבוראת  הנצחית  באינסופיותה 
במשמעותן  דורש  הקודש,  לשון  של 
את  הכוללות  המילים,  של  האינסופית 
את  והנסתר,  הנגלה  את   , ן והאי היש 

הנברא והמתכלה. 

מומיק  הסופר  דמות  של  בפיו  גרוסמן  אומר  ברונו, 
ב״עיין ערך אהבה״, הוא רמז ואזהרה לסיפור חייו שלו. 
ברונו הוא יוצר שמשלים את עבודת הבורא ומשיב את 
האינסופיות למציאות שהבורא, כשולית-ציירים רשלן, 
שכח להכניס ליצירה. ברונו הוא השבת הקדושה. אם 
ברונו הוא רמז, הקדושה היא היא הנרמז. וגם האזהרה. 
את  כותב  גרוסמן  שבו  מ-1986  אהבה״  ערך  ״עיין 
ברונו שולץ שלו, הוא ספרו עתיר השבחים ביותר של 
חסרת- התפרעות  בו  רואה  אני  לכשעצמי,  גרוסמן. 
הדקדוק  ״ספר  מרוסן.  לא  גאוני  כשרון  של  אחריות 
ערך״  ש״עיין  המוגמרת,  היצירה  לדעתי  הוא  הפנימי״ 
שימש לו כאטיוד. במוקד היצירה, סופר )מומיק נוימן( 
ניסיון  דרך  השואה  של  מהותה  את  להבין  שמנסה 
סופר  של  עטו  פרי  שאבדו,  סיפורים  מחדש  להמציא 
הוא  שאותם,  וסרמן(,  אנשל  מומיק,  של  )סבו  אחר 
מאמין שיצליח לשחזר, רק אם יפנים את כל מהותו של 
הסופר )האמתי והמדומיין( ברונו שולץ. )זה מסובך גם 

במקור(.
גרוסמן  הסופר   – צעיפים  לשלושה  מבעד  כך, 
אנשל,  הסופר  את  שכותב  מומיק  הסופר  את  שכותב 
על ידי  ברונו )האמתי והמדומיין(, מנסה להגיע לעצם 
מהותם של הדברים כדי שמומיק יוכל ״להבין את חייו 
נחיו״. כל המאמצים רק מרחיקים את  שלו, כפי שלא 
את  להבין  גרוסמן  של  הסיכוי  )ואת  מומיק מהמטרה, 
שם  ולהתחקות  לפולין  לטוס  מחליט  ומומיק  עצמו( 
האמתיים  לא  אבל  שולץ,  ברונו  של  מהלכיו  אחרי 
)שולץ נרצח בגטו( אלא כפי שהסופר דמיין. כאילו ברח 
של  הסוריאליסטי  למסעם  והצטרף  לים  הגיע  מהגטו, 

דגי סלמון כנגד הזרם – בחזרה למקום הולדתם. 
אחרי  בפולין,  חוף  עיירת  לנארביה,  מגיע  מומיק 
גרוסמן  לאהבה.  מוכן  הוא  בחייו  שלראשונה  שחש 
אהובתו,  דעתה של  על  בגילוי-לב  לנו  לספר  לו  מתיר 

איילת: 
וכל  החומרים  כל  את  לי  ו  הי לדעתה, 
נסיבות החיים לכתוב את הסיפור הזה 
האומץ  ורק  אותו  לכתוב  שצריך  כפי 

)115 )עמ׳  לי.  והעזה חסרו 

זה כמעט בדיוק מה שניתן לומר על אדם שפוחד לספר 
אינטימית  היכרות  עשתה  כבר  שלו  שהנשמה  לעצמו 
עם הנשגב, ויש לה כבר את כל מה שהיא צריכה לדעת.
מומיק מגיע לנראביה, וקול פנימי אומר לו שימצא 

את המידע שחיפש בטבילה בים:
מקפצת  כבר  את  מגיעים,  אנחנו  הנה 
גועשת  כבר  סבלנות.  בחוסר  סביבי 

נייר ו על  - קומפוזיציה חופשית, תשפ״א, די י  וריאציה על אלפבית אשכנז  , ן י גולדשטי דוד 

אלו שעדיין מאמינים 
בקיומה של מציאות 

פשוטה והגיונית באמת 
חשים שנגזלו ונעקרו 

ממשהו, שמאחר שאינם 
 מעיזים לתת לו שם - 

הם מחפשים את 
האשמים במצבם 
ביריבים פוליטיים 
במדינה, בתרבות, 

ביהדות, בעם
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שלי  הרביעי  בבוקר   : הקשיבי כולך. 
למים.  לראשונה  ירדתי  בנראביה 
בעדינות.  בי  ותמכו  חלקים  ו  הי הגלים 
כאילו כבר אז ידעת. הסיפור שכתבתי 
שם.  ן  ולהמתי לים  לרדת  ממני  דרש 
לראשונה  ברונו  את  שקראתי  ומאז 
ו למחברת,  והתחלתי להעתיק את דברי
מיוחדת  חשיבות  לייחס  התחלתי 
צפיתי  הרף  בלי  כותבת.  שידי  לדברים 
משם.  שתגיח  חשובה  הודעה  זו  לאי
 , אבל בסיפור שלי הים היה מן ענק זקן
. ובעל  קצת טוב לב וקצת ערמומי ונרגן
ני  ן נוטף, ולא הבנתי מדוע אי זקן נפטו
ובשעה   . . . י. כראו אותו  לחוש  מצליח 
אשר  שזה  לי,  נודע  ערב  לפנות  חמש 
נפש  אישה.  אלא  אינו  לזקן  ו  חשבתי

  )100 )עמ׳   . . של אישה בגוף של מים.

נשית  כוליות  הוא  הים  בדמיונו  לים.  מדבר  מומיק 
אינסופית, ערמומית ומתעתעת, אך הוא מדמה בנפשו 
שהוא מכיר אותה על בוריה ולכן אינה יכולה להוליך 

אותו שולל: 
.מפני כבר אינך יכולה להסתיר דבר.  . .
ן  אחרו עד  כעת  אותך  מכיר  אני  הרי 
השחורים,  בתהומותיך  הנקיקים 
שנכשלו  במה  שהצלחתי  לי  ונדמה 
כלומר:  ני,  כמו העזו  שלא  לפני,  רבים 
לכדתי  כי  ני;  כמו להעז  נאלצו  שלא 
לעולם(  בזה  תודי  לא  שאת  )כמובן  בך 
והצמדתי  ללכידה,  ניתן  נו  את מה שאי
צבעוני אחד  ן  עי אל הדפים שלי כהרף 
צירופי  של  האינסופי  הקלידוסקופ  מן 
י  ו הז כחול  אור  ושדות  וצבע  צורה 
שקסמם  המרחבים  פרפור  וזהרורי 
הגדול בכך שלעולם אינם קיימים דיים 
)100 .  )עמ׳  . כדי להיזכר, כדי להיתעד.

בהמשך, הים-אישה נעתרת לבקשתו לשמוע על ברונו 
שולץ, ועונה:

״אני אקח אותך לשם, רחוק״ ורמזת לי 
גליך אל האופק ני  בגבי

״ותחזירי?״
״שכה אני אחיה״

שאנשים  מקרים  על  שמעתי  כבר  ״כי 
הלכו לתוכך ולא חזרו״

״מפחד?״
מישהי  כמו  מדברת  את  גם   , ן י ״מעני

)101 )עמ׳  ״  שהכרתי

באופן  שיבטא  טקסט  להמציא  יכול  היה  לא  גרוסמן 
כולו  להיעטף  הרליגיוזית  הכמיהה  את  יותר  מדויק 
כמו  עמה,  לקחתו  שתבטיח  אותו,  שתערסל  בשכינה 
גם את המאבק הפנימי שלא לתת בה אמון, את הצורך 
שמאיימת/ הערמומית,  הישות  את  ולהכפיש  לגמד 
חוזרים  לא  שלעיתים  למקומות  אותו  לקחת  מבטיחה 
מהם... אין מטאפורה מדויקת יותר למעשה ההדחקה. 
תת-המודע של גרוסמן מנסה לגרור אותו בכוח ולדלות 
לו  יצא  אבל  להודות.  נכונות  חוסר  על  משפט  ממנו 
בזה  ״כמובן שאת לא תודי  יציר דמיונו:  כהשלכה על 
לעולם״. מי לא יודה, במה, לעולם? ומדוע ברונו, שאת 
סודו מומיק מחפש בים, הצטרף דווקא ללהקת סלמון 
היהודי  העם  למעט  החלד  בכל  היחידים  הברואים   –
לכור  לשוב   – הרואי  מסוכן,  קשה,  מסע  שמנהלים   –

מחצבתו, לאחר שעזבו אותו – כדי שהצאצאים ייוולדו 
במולדת שעזבו? 

י נ א י  מ
שאלת הזהות היא תמה מרכזית נוספת בכל יצירותיו 
מי  לבירור  במסע  נמצאות  שלו  הדמויות  גרוסמן.  של 
האמיתית,  במהות  אלא  להסתפק  אין  כאן  באמת.  הן 
השלמה. נוני ב״יש ילדים זיגזג״ נשלח למסעו עם פתק: 
״מי אני?״. מסע דומה עובר אסף )״מישהו לרוץ אתו״(, 
מבינה״.  אני  ״בגוף  הנובלות  בשתי  הדמויות  כל  וכן 
לאובדן  מיהו,  מידיעת  הפוך  מסע  שעושה   – אהרון 
הפנימי״(.  הדקדוק  )״ספר  הזהות  הכרת  של  מוחלט 
מומיק )בבגרותו( מנסה להבין את פשר חייו )״עיין ערך 

אהבה״(. רשימה חלקית בלבד.
הבלתי- הניסיון  את  מדמיינים  מומיק/גרוסמן  כך 

אפשרי של ברונו, לגילוי האני-האותנטי:
שני  שאפילו   , ן הבי לאחרונה  רק 
השלישי,  וזה  כתב  עצמו  שהוא  ספרים 
ומפרפר  ״המשיח״, שבתוכו הוא טובע 
פיגום  אלא  אינם  שנים,  ארבע  כבר 
ו  ידי במו  שהוא  ומחוכם,  מסובך  גדול, 
ן  עדי  . לו מוכר  בלתי  יצור  סביב  בנה 
אז  לדעת  הכיר  וברונו  מוכר.  בלתי 
נועז  ן  י כלולי בילה  ו  שנותי רוב  שאת 
נזהר  ושתמיד  הגבוה,  הפיגום  במרומי 
יביט  אם  כי  למטה,  פנימה,  להביט  לא 
ן  י נו לולי יתקף פחד ועצבות ויידע שאי

ן ערך אהבה( י )עי אלא סוהר. 

ייחודיותה האינסופית של הנשמה הוא  החיפוש אחר 
זה שמרחיק עוד יותר את הסיכוי לגלות אותה. אנחנו 
כלוא  אסירים של תודעתנו ממש כשם שהילד אהרון 
בקבר הגוף שלו, שהנשמה החיה מגרדת מבפנים באין 
שומע. בהכרח יתקיים פרדוקס בנפש המנסה להתחקות 
להתבונן  ניסיון  שכל  משום  האותנטית  מהותה  על 
בעצמה יוצר רפלקסיה שרק מרחיקה את האותנטיות. 
לשם כך נחוץ קנה מידה חיצוני, טרנסנדנטי. מומיק לא 
זנון״.  של  הפרדוקס  לתוך  ״נלכדתי  ומעיד:  זאת  תופס 

)עמ׳ 88(
בכלל, מהיכן מגיעה אמונתם של גרוסמן ודמויותיו, 
בהומניזם  אינו  מקורה  כזו?  ייחודיות  קיימת  כאילו 
של  )זוהר,  הרומנטי,  מהזרם  אולי  הן  המטריאליסטי. 
ביאליק, למשל( אבל גם אם ירש אותה מהרומנטיקה, 
היודו-נוצרית.  באמונה  שורשיה  עצמה  הרומנטיקה 
נמצאות  בהן   מתענה  שגרוסמן  לשאלות  הפתרון 
בהכרה  נאבק  דווקא  גרוסמן  אבל  האמונה,  בשורשי 
ממש  כאחד.  ופתטי  הרואי  טרגי,  שהוא  מאבק  הזו. 

כמאבקו של אהרון כנגד התבגרותו. 

ה מ ש נ ה ל  ש ה  מ ו י ק ל ת  ו ש ח כ ה
נכסיו  כל  את  מעביר  אהרון  הפנימי,  הדקדוק  בספר 
אל  נייר  סירת  דרך  זיכרונותיו  כל  ואת  הפנימיים 
״קפסולת זמן״, ״אי״ שאינו אלא הנשמה שלו, רגע לפני 
שהוא ממית את גופו. רק לא לומר את המילה ״נשמה״. 
אין  אולי  שמא  נבהל  אהרון  האחרון  ברגע  )ולמעשה, 
אמונה  שזו  ברור  לקורא  אירוניה.  רק  זו  אבל  נשמה. 

תמימה של ילד(. 
מומיק ב״עיין ערך אהבה״ )ובעצם, גרוסמן עצמו( 

מספר על חווית המפגש עם יצירתו של שולץ: 
שהוכנס  מכתב  שקוראים  כמו  קראתי 
קטועה  הודעה  דרך,  לא  בדרך  נו  אלי
רבות.  שנים  לפני  שמת  שחשבנו  מאח 

)88 )עמ׳ 

נותר  וטבע,  לים  קפץ  שברונו  שבשעה  מדמה,  מומיק 
גרוסמן(  )וגם  ״הסופר״, שמומיק  ממנו משהו שמכונה 
משמש לו יד כותבת שממשיכה אותו. ״הסופר, שקינן 
בו שנים רבות כל כך נחרד כנראה למחשבה שגם הוא 
יאבד עם טביעת הפונדקאי שלו״ )עמ׳ 85(, אבל גרוסמן 
ומומיק לא מודים באמונתם בהשתמרותה של הנשמה: 
״...התרעמתי על המיסטיות הזו... שחיה לה את חייה 
בתחום הדמדומים שיצרה לעצמה משום שהמציאות, 
)עמ׳  מדי...״  לה  קשה  וההגיונית,  הפשוטה  המציאות 
מסוגלים  אינם  גרוסמן  וגם  הוא  גם  הרי  אבל   .)115
מנסים  אלא  המציאות,  פשטות  עם  להשלים  בעצמם 

״ללכוד את הבלתי ניתן ללכידה״. 
מומיק מסביר את רצונו להגיע לים:

יוליך   ) נו )ברו שהוא  לאן  אלך  ״אני 
״  . . אותי.

נוימן?״  ״אתה מיסטיקן מר 
״לא, להפך, אשה אחת טוענת שהלוואי 
 . נני מיסטיקן והייתי קצת יותר—לא. אי

״. נני אני מקווה שאי

כך מעיד על עצמו סופר, שטס לפולין לדבר עם הים, על 
קורות סופר שאת הביוגרפיה שלו המציא ועתה הוא 
סומך על ברואו הדמיוני שיוביל אותו. ״מקווה שאינני 

מיסטיקן״. מקווה שאינני אדם מאמין...
בו שלטה התפיסה  בעידן תרבותי  אני צמחתי  גם 
המטריאליסטית כאילו היש הוא רק האובייקט המדעי, 
וכל תפיסה רוחנית במהותה שייכת לעידן ישן וחשוך. 
אלא שמאז רבים מאיתנו תפסו עם השנים, שאין דבר 
פשוטה  ״מציאות  מאשר  ממשות  וחסר  מופשט  יותר 
מציאות  בקיומה של  אלו שעדיין מאמינים  והגיונית״. 
פשוטה והגיונית באמת חשים שנגזלו ונעקרו ממשהו, 
שמאחר שאינם מעיזים לתת לו שם - הם מחפשים את 
האשמים במצבם ביריבים פוליטיים במדינה, בתרבות, 
את  מעצמם  תלשו  שהם  להבין  )מבלי  בעם,  ביהדות, 
הנשמה(. ייסוריהם הממשיים נובעים מזעקות נשמתם 
התודעה  קבר  את  המגרדת  לטרנסנדנטי,  המורעבת 
הצר מדי שלתוכה כלאו אותה מחשש שתתגלה להם 

ולעולם, כיהודית ואפילו לא עלינו, רליגיוזית.
אכן.   – ואזהרה״  הזמנה  רמז:  הוא  עבורי  ״ברונו 
היקסמות מכתיבתו של אדם שיכור מאהבת הבריאה 
היא  האזהרה  להיוושע.  המשוועת  לנשמה  רמז  היא 
הפחד לאבד את החילוניות. אבל גרוסמן עצמו הזהיר 
את עצמו במוטו שבחר לפתוח בו את יצירתו הגדולה 

ביותר, ״ספר הדקדוק הפנימי״:  
מסולף  באורח  הרז  את  והחיים 
מאבדים   – מאד  רבים  והללו   – ורע 
אף  ומוסיפים  עצמם,  לגבי  רק  אותו 
כמסור  הלאה,  להעבירו  כן  פי  על 
כלל.  זאת  לדעת  בלי  חתום,   מכתב 
׳מכתבים  רילקה  מאריה  ינר  )רי

) למשורר צעיר׳

האם אין בכך כדי להסביר את הפער הבלתי נתפס בין 
גרוסמן הגאון הספרותי בעל הנשמה היתרה – וגרוסמן 
מתסכלת  ל״ימין״  היוקדת  ששנאתו   - הפוליטי  האיש 
תמידית את קוראיו ומעריציו במחנה הלאומי והדתי? 

-
יו״ר פורום קפה שפירא,  ן היא  גלי בת חורי

דוד  עורכת, פובליציסטית ואקטיביסטית. 
ן הוא מעצב גרפי, אמן קליגרפיה  י גולדשטי

ומורה.

קו ברור בין תרבות ותעמולה
בימים האחרונים מדווחים על מתיחות בין השר המיועד איתמר בן-גביר למפכ״ל, דיווחים 

שמייצרים פלאשבקים לסדרה ״מנאייכ״. מה מציאות ומה דמיון? מה ייחשב כפרופגנדה ומה 
כיצירה אמנותית? ישבתי לריאיון עם רועי עידן - תסריטאי, שחקן, מגיש רדיו, מעצב, קמפיינר 

פוליטי ואיש ימין שפרץ את תקרת הזכוכית, יוצר הסדרה ״מנאייכ״ ב״כאן 11״ - שייתן את זווית 
 הראייה שלו על הממשק בין יצירה, פוליטיקה, הורות ולאומיות. 

ן את רועי עידן י תמיר דורטל מראי

טלוויזיה  סדרות  אמנות,  בין  רואה  שאתה  היחס  מה 
כדוגמא, ודעות פוליטיות ומסרים שיוצר רוצה להעביר 
לציבור הרחב? האם יש צידוק לקשר או שהם אמורים 

להיות נפרדים?
צריך  לחלוטין.  נפרדים  דברים  אלו  אופטימלי  במצב 
להיות קו ברור בין בידור ותעמולה. מאחורי יצירה יש 
תמיד אמירה, שזה ״סבבה״, אבל תעמולה פוליטית של 

ממש זו פגיעה במוצר.
איך תגדיר תעמולה? השיח מוטה מראש ושום דבר 

לא אובייקטיבי. איפה הגבול?
99״.  ״ברוקלין  בשם  חביבה  סדרה  בנטפליקס  יש 

בעונה האחרונה היא הפכה לכלי תעמולה פרוגרסיבי, 
המסרים  ביקורתית.  או  אמנותית  הצדקה  שום  ללא 
גם אם אתה מעביר מסרים,  גס.  באופן הכי  מועברים 
הייתה  זו  אמנותי.  ערך  לזה  שיהיה  כך  אותם,  תעביר 
מתביישים  לא  והם  נדפק,  שם  משהו  טובה.  סדרה 
להעביר מסר בצורה לא מתוחכמת, ״בפנים״, לפעמים 
בדיונית  יצירה  יוצרים  שכאשר  נכון  שקרית.  בצורה 
הכל שקרי, אבל אם יש אמירה על המציאות, והאמירה 
מבוססת על שקר שקשור למציאות, לא לסיפור הבדיוני 

ביצירה, זה מאוד מפריע לי לראות את זה.
פשוט לעשות אמנות לא טובה.

כן. או שהאמנות ברמה כל כך גבוהה מבחינה טכנית, 
שזה לא מפריע שזו תעמולה. היום אנחנו יכולים ללכת 
למוזיאון ולהסתכל על תערוכה של דייגו ריברה, שהיה 
מצייר פוסטרים קומוניסטיים במקסיקו בשנות ה-30. יש 
ערך  להם  שיש  ציורים,  איורים,   – שלו  אמנות  יצירות 
אמנותי על אף שזו תעמולה בוטה. רק אם האמנות היא 
נשגבת מבחינת הרמה שלה או שעבר מספיק זמן מאז 

שהיא הייתה תעמולה, ניתן לכבד את זה.
וסדרות,  רומנים  כמו  ש״פיקשן״,  שיגידו  מי  יהיו 
יותר מכל ספר  פוליטית הרבה  יצירות שמשפיעות  הן 
פוטר״  ״הארי  הגבוהות,  המכירות  בגלל  גם  הגות. 

, תש״פ, שמן על בד חנן מזל, טנא על ראשו
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לדוגמא לעומת ״כתבי הפדרליסט״, וגם בגלל ההשפעה 
הרגשית. אני חושב שכל מי שרואה את הדמויות שאתה 
מעצב, ישר יהיה בביקורת מאוד גדולה על הפרקליטות, 
המדינה.  פרקליט  ועל  לממשלה  המשפטי  היועץ  על 

אולי זה יותר משפיע ואולי זאת כן הדרך. 
טוב  סיפור  יש כאן  להיות. מבחינה דרמטית  יכול 
ויש לו ערך. יש פה אמירה על המציאות שלנו. אבל, אני 
לא דוחף לך את זה לגרון. אני לא מטיף לך או מלמד 
אותך. אתה עובר איזשהו תהליך עם דמויות, זה גורם 
לך לחשוב וזה ״סבבה״. אנחנו רוצים שזה יעבוד בצורה 
לך  דוחף  הייתי  אם  אמנותי.  ערך  לזה  יש  ככה  כזאת. 
זה פרונטלית, ואם הדמויות היו חוזרות כל הזמן  את 
על מסרים, ואם הן היו דמויות תועמלניות ולא דמויות 

שעוברות איזושהי חוויה דרמטית - זה לא היה עובד.

למה הסדרה הזאת מצליחה להימכר בחו״ל? אתה 
כותב על דברים שהם מאוד ישראלים.

לא  יותר  אמנותיים  שהם  לתאגידים,  נמכרה  היא 
לנטפליקס או לאפל.

מצליחות  ישראליות  שסדרות  חושב  אתה  למה 
לתמוך  מוכנים  אנחנו  כלל  בדרך  בחו״ל?  להימכר 
ביצירה מקומית דווקא בגלל שהיא נוגעת בנו, במשהו 
ישראלי, שלנו, שורשי, והתרגום של הדברים מחו״ל לא 
מהנה אותנו באותו אופן כמו שדברים ישראליים מהנים 
אותנו. איך סדרות או אמנות יכולים להיות מתורגמים 

לשפות אחרות או תרבויות אחרות?
על  לא  שהם  סרטים  וראינו  ספרים  קראנו  כולנו 
ישראל, שנכתבו על מקומות אחרים, על אנשים שחיים 
אחרים  לעמים  ששייכים  אנשים  אחרים,  במקומות 

לא  זה  טוב,  סיפור  הוא  טוב  סיפור  אחרות.  בתקופות 
משנה איפה הוא קורה ובאיזה שפה הוא קורה. זה משהו 
שגדלנו אתו, זה לא דבר חריג. קראנו ז׳ול וורן, מרק טווין 

ונחום גוטמן וקראנו על כל מיני מקומות ותרבויות.
הזדמנות  לך  שהייתה  הכי שמח  אתה  סדרה  איזו 

ליצור ולמה?
כי  גם  מנאייכ.  על  שמח  הכי  שאני  חושב,  אני 
זו סדרה, לעומת כל  היא הכי מצליחה וגדולה וגם כי 
תוכן  עולם  באיזשהו  עוסק  שאני  שעשיתי,  הסדרות 
שברמה האישית מאוד מעניין אותי ומעסיק אותי. זה 

תחום שרציתי ״לעשות אתו משהו״.
ממה אתה נהנה יותר - מכתיבת סדרה אמתית או 

?103FM-משידור יחד עם ארא״ל סגל ב
סגל.  ארא״ל  עם  שלשדר  כמובן  הכיף,  מבחינת 
לכתוב סדרה זה דבר שמאוד קשה לעשות. כל האירוע 
יותר  אני  בגלובלי  אבל  מורכב,  הוא  הכתיבה  סביב 
אוהב לכתוב. זכיתי להתפרנס ממה שאני אוהב. במובן 
הזה אני חי את החלום שלי. רק הייתי שמח שזה יהיה 

הרבה כסף ולעבור לאמריקה.
אז למה אתה לא עובר לאמריקה?

באנגלית  כותב  אני  שלי.  האם  שפת  זו  אנגלית 
הרבה אבל לא הצלחתי עד היום לעשות עם זה כלום. זו 
לא איזו משאת נפש. כלכלית כן, אבל אני ממש אוהב 

את מה שאני עושה והגשמתי את החלום שלי בחיים.
אתה גם מעורב בקמפיינים פוליטיים. היית בצוות 
לתאר  יכול  אתה  האחרונות,  בבחירות  לבן  כחול  של 
בזה? מה הדבר שאליו התחברת  לנו קצת מה אהבת 

בקמפיינים? תיארת את זה כמעיין מלחמה.
אתגר  יצירתיים,  קריאטיביים,  שהם  לאנשים 
נהנה  ואתה  לך  שנותנים  חידה  כמו  הוא  קריאייטיב 
את  מעביר  אני  ״איך  מוכר״,  אני  ״איך  אותה.  לפתור 
של  חודשים  שלושה  כייפי.  מאוד  עיסוק  זה  המסר״ 
שאוהב  למי  מצוות,  חלק  כשאתה  בחירות,  קמפיין 
חומרים  משחרר  אתה  מדהימה.  חוויה  זו  ריגושים, 
במהירות מאוד גבוהה, ואתה רואה מיד את ההשפעה 
של זה על סדר היום. הפידבק נורא מהיר. היצירה היא 
כאילו סוג של ״ברומו של עולם״. זה נורא כיף. אפילו 
שהוא  רוצה  לא  שאתה  מישהו  בשביל  עובד  כשאתה 
ינצח, זה כמו להיות חלק מקבוצת ספורט ואתה רוצה 
שהיא תנצח. יש בזה משהו מגניב. זה כמובן נורא תלוי 
התמזל  אבל  סיוט,  להיות  יכול  זה  עובד.  אתה  מי  עם 

מזלי לעבוד עם צוותים של אנשים שאני מאוד אוהב. 
היה עמוד טלגרם מגניב ״הפספוסים של גנץ״, זה 

הגיע אליכם? ניסיתים להתכתב עם זה?
סביר להניח שאנחנו יצרנו את זה.

לייצר  באמת  זה  בחירות  בקמפיין  להשתתף 
יכול  אתה  טהור.  הכי  במובן  תעמולה  זו  תעמולה, 
לנסות לתאר לנו איך משפיעים על אנשים כשעוסקים 
כשרוצים  משתמשים  טכניקות  באילו  בתעמולה? 

להשפיע על דעות ועל מעשים?
כשאתה  קמפיין.  של  שאלה  דווקא  לאו  זה 
המחשבה  כל  סרטון,  להכין  שצריך  לנקודה  מגיע 
אותם  מיישם  רק  ואתה  מאחוריך  כבר  והאסטרטגיה 
ומייצר סרטון, שלרוב הוא בכלל לא מתוחכם. השאלות 
שאתה שואל אלו שאלות שנשאלות ברמה אסטרטגית 
והוא  תוקפים  שאנחנו  האיום  מי  האויב,  מי  גבוהה, 
ומה  עליו  להגיד  רוצים  אנחנו  מה  הקמפיין,  מטרת 
אנחנו מנסים להשיג. לדוגמא אנחנו מזהים שביבי הוא 
חזק  הביטחון  שתחום  מזהים  ואנחנו  שלנו,  המטרה 
אצלו. במקרה כזה נתקוף את סיפור הצוללות כשהמסר 
הוא ״אתם חושבים שהוא חזק בביטחון, אבל הוא מוכן 

למכור אתכם למצרים״ או משהו בסגנון. 
ואתה  האסטרטגי  היועץ  עשה  הזה  המסר  ואת 

מקבל את המסר הזה מוכן?
לפעמים אתה משתתף בדיונים, אבל לא כל הזמן.

השיח  על  להשפיע  שאפשר  איך  מפחיד,  זה 
הציבורי? 

צריך  אבל  אותי,  מפחיד  לא  כבר  שמפחיד,  מה 
יוצאת  האמת  בחירות,  בקמפיין  הציבור.  את  להפחיד 
לחופש עוד יותר מהרגיל. קמפיין בחירות זה עולם של 
שקרים. אין חוקים, לא משנה מה תגיד על האויב שלך 
לא משנה מה תשקר על עצמך, מה תבטיח, מטומטם, 
חסר משמעות. הכל. מה שאתה צריך, אתה אומר לטוב 

ולרע. שקרים ברמות. זה משהו מדהים.
בפרספקטיבה של יוצר שעובד עם תאגיד השידור 
ועם עוד כל מיני גופים שחלקם מוסדיים, אתה מרגיש 
עלה  שאתה  או  ימני?  כיוצר  במה  שלך  לדברים  שיש 

תאנה בשביל הגווארדיה הוותיקה?
לא יודע איזה עלה תאנה אני, אני מרגיש שיש לי 
במה. אף פעם לא נתקלתי בבעיה. אני לא יודע מה היה 
לא  מעולם  אבל  שלי,  הגב  מאוחרי  סגורים,  בחדרים 
נתקלתי בבעיה להשיג במה. דווקא די אוהבים לעבוד 
איתי, גם כל מיני גופים שלא היית מצפה. בסוף, גופים 
שהם גופי טלוויזיה, ואני לא מדבר על קרנות קולנוע, 
עולם  על  מדבר  אני  במוזיאונים,  ולקטורים  אקדמיה 
שאני מכיר – עולם הטלוויזיה – בסוף זה עולם שמנוהל 
טוב,  מוצר  לייצר  רוצים  הם  מסחריים.  משיקולים 
בחו״ל,  אותו  למכור  יצליחו  שאולי  בפרסים,  שיזכה 
עליו.  לזה שידברו  ויגרום  כסף  קצת  להם  מה שיכניס 
מעניין  ולא  טוב  מוצר  לייצר  אותם.  שמעניין  מה  זה 
אותם בכלל מה הדעות הפוליטיות שלך. הוכחתי את 
להם  הראיתי   – פעמים  מספיק  אנשים  למספיק  זה 
טוב,  רעיון  לך  יש  אליהם.  תבוא  פתוחות.  שהדלתות 
בשאיפה, יש לך יכולת לבצע אותו ולמכור את עצמך – 
אני מכיר את האנשים, זה לא הרבה אנשים ואני מכיר 

את הפרסונות, לא מעניין אותם הפוליטיקה שלך.
אז למה מתלוננים כל כך הרבה על הפוליטיקה ועל 

הבעיות בקרנות?
שמתנהלים  גופים  ועל  הקרנות  על  מדבר  לא  אני 
לפי שיקולים אחרים ומאוכלסים אחרת. בטלוויזיה, זה 
ב-95%  האלה  הסף  וששומרי  שמאלנים  הם  שאנשים 
בולשביקים  שהם  אומר  לא  שמאלנים,  הם  מהמקרים 
לך  יש  אם  אחרות.  דעות  לך  יש  כי  אותך  שישתיקו 
אתה  אם  שלי,  הדעות  מה  יודעים  וכולם  טוב,  סיפור 

״סבבה״ ויש לך רעיונות טובים אז זה לא משנה להם.
גרוע  כך  כל  הימין  למה   – אחרת  מזווית  אשאל 

בלעשות אמנות?
קודם כל זה קשור לשומרי הסף. התחומים האלה 
– קולנוע זה משיק, אז יכול להיות שאם אדם התאכזב 
בתיאטרון.  או  בטלוויזיה  שוב  ינסה  לא  הוא  בקולנוע 
״ימנים״  ישראלית,   תופעה  לא  זו  העולם,  בכל 
״לאומיים״ ״דתיים״ לא משנה איך תקרא לזה, עוסקים 
פחות בתחומים האלה - אמנות, תקשורת, בכלל מדעי 
הרוח זה תחום שבאמת נשלט על ידי אנשים ששייכים 
אידיאולוגית לשמאל. יש לזה הסברים סוציולוגים למה 
אנשים מרקע כזה הולכים דווקא לתחומים כאלה, ניתן 
למנות ביניהן נסיבות כלכליות. יש לזה כל מיני הסברים. 
לדוגמא בשכבות מסוימות באוכלוסייה, הילדים יכולים 
להרשות לעצמם תקופות שבהן יש פחות פרנסה, כדי 
יש  בתחום.  פריצה  לאיזושהי  להגיע  לעצמם  לאפשר 
לזה כל מיני הסברים. הימנים לא פחות חכמים ופחות 

טובים, פשוט פחות מסלילים אותם לשם.   
אמרת שני דברים, הסבר כלכלי והיכולת לחיות על 

חשבון ההורים והסללה.
כן, ואתה רואה שניתן לשנות את זה. בעבר הייתה 
בעיה כזו בתקשורת, בא אורי אורבך אחד ואמר ״נעשה 

ככה ונעשה כך״ ותראה מה קורה היום בתקשורת. זה 
היום בתקשורת אנשים שבאים  יושבים  מורגש מאוד. 
מרקע לאומי, דתי, שאפילו אם תגיד ״הוא לא ימני״ אתה 
כמות  יש  השמאל.  של  לאליטה  אותו  לשייך  יכול  לא 
יותר  לזה  תהיה  אם  מסוגלים.  שהם  רואה  אתה  יפה. 
טלוויזיה,  לעשות  שאפשר  צעירים,  בגילאים  מודעות 
אני חושב שבתוך עשור אנחנו נראה יותר ויותר יוצרים 
האנשים  על  תסתכל  קורה.  כבר  זה  בתחום.  ימניים 
לא  יש מלא דתיים.  בישראל.  היום  שיוצרים טלוויזיה 
יודע איזה ימנים הם, אבל אלו אנשים שבאים מהרקע 
הם  הדתי.  מהעולם  במיוחד  סיפורים,  ומספרים  הזה 
פחות אולי מהימין החילוני. אבל זה משהו שקורה ואני 

לא לבד. יש עוד אנשים בדעות האלה.
אחד הדברים הראשונים שהתנועה הציונית עשתה, 
מתוך הבנת חשיבותה של אמנות ותרבות היא ההקמה 
של בצלאל. אני חושב שהימין לא מבין כמה האמנות, 

התרבות והעולם החינוכי משפיע. 
אני למדתי בבצלאל. סיימתי בהצטיינות.

זה יפה מאוד. המוסדות האלה הם מוסדות כל כך 
לנו  יעזור שיהיו  לנו משהו מעבר. לא  חשובים. שיהיה 
״ספריית שיבולת״, ״סלע מאיר״ או דברי תורה יפים של 
תרבות  טובים,  סיפורים  של  התרבותי,  העולם  רבנים. 
פופולרית, אמנות יישומית, הוא חשוב. בגלל נטפליקס, 
בישראל  לחגוג  התחילו  סלע,  רותם  של  טענתו  לפי 
כריסמס. הפרסומות של כריסמס גרמו לחג להיכנס לנו 

לתוך התרבות.
מאוד  הרבה  צורכים  אנחנו  פרסומות,  רק  לא 

תרבות של אמריקה. 
אולי צריך להכניס תכנים כמו משפחה שמדליקה 
תעמולה  או  פרופגנדה  כמו  אולי  הסדר,  ליל  או  נרות 

חיובית.
זו לא פרופגנדה. אם יש סיבה למה הם מדליקים 
טובה  סיבה  יש  אם  לפרופגנדה.  קשור  לא  זה  נרות 
יהיה  שזה  בעיה  אין  אז  מסוים,  תוכן  לסיפור  להכניס 

חלק מהיצירה.  
יש לך חלום ואני נותן לך עכשיו מיליארד דולר לשוק 
התקשורת בישראל או התרבות או האמנות, מה תעשה?

הרבה יותר מדאיג ומטריד אותי התוכן שלנו, לא 
התוכן החיצוני, כריסמס או האלווין. כשאני הייתי ילד 
חילוני לגמרי בסביבה חילונית, גדלתי על ספרים כמו 
ספרים  בראשית״.  ״אנשי  או  התהילה״  גיבורי  ״אחי 
שהם יצירות אמנות שנכתבו בחצי הראשון של המאה 
ה-20 יצירות חילוניות לחלוטין, שעוסקות בהיסטוריה 
״אנשי  היהודי.  העם  של  בהווה  או  היהודי  העם  של 
בראשית״ שנכתב פחות או יותר על תקופת החלוצים. 
למי  אותי  חיבר  נורא  וזה  שקראתי  הספרים  היו  אלו 

שאני ולזהות הלאומית שלי.
מיני  כל  או  זהות  בירור  אישורי  צריך  לא  אתה 

סמינרים כאלה ואחרים?
לא. אני ממש לא צריך את זה. ומסביבה חילונית 
את  יודע  ואני  ונעלם  הולך  שזה  חושב  אני  לחלוטין. 
ואני מנסה עם  לי אכפת  זה מתוך החוויה שלי עצמי. 
הילדות שלי ללא הצלחה. הן פשוט כבר לא במדיומים 
איזה  קוראות  מקסימום  ספר,  קוראות  לא  הן  האלה. 
איום  שיש  מרגיש  לא  אני  אותי.  מדאיג  זה  קומיקס. 
על הזהות הדתית האתנו-אמונית שלי מבחוץ, מחגים 
לא  אנחנו  שלנו  הערכים  את  כריסמס.  כמו  פגאניים 
יודעים  לא  הצעירים  הדורות  שלי.  הבעיה  זו  יודעים, 
אנשים  בטח  שלנו,  והמקורות  הערכים  את  מספיק 

שבאים מרקע לא דתי.
דתל״ש,  הסבא  הולכת?  הזו  החילוניות  לאן  אז 
האבא שמע ממנו איזה פיסת פולקלור והנכד כבר לא 

מבין מה רוצים ממנו.

זו שאלה קשוחה. באיזשהו מקום הציונות החילונית 
זהותי  או אלמנט  חילונית  להיות דת  שהייתה אמורה 
חילוני לאומי חזק, הציונות הזו ממש מתפוגגת. במרכז 
שמאל היא בהרבה מקרים כבר לא קיימת. אנשים נהנים 
לקרוא לעצמם ציונים אבל זה איבד את המהות שלו, 
המילים הללו איבדו את התוכן שלהן. אמירות שאתה 
אתה  ואז  בטח״  ציוני,  אני  ציונים,  ״אנחנו  כמו  שומע 
שואל: ״במה אתה ציוני? אתה בעד חוק הלאום? חוק 
הלאום זה טוב?״, ״לא״. ״המפלגה הגדולה בקואליציה, 
לא  גם  ״החרדים  תהיה:  והתשובה  לציונות?״  טוב  זה 

ציונים״. אלו טיעונים שאין מה להתעסק איתם.
נוח להיות חילוני בסביבה עם רוב יהודי מוצק, לא 

צריך לעסוק בזה.
את  שלך.  הייחודיות  את  שוחק  זה  לאט  לאט 

האחריות לשימור של זה. בעיה.
בתור אבא, הייתי שמח לקבל ממך המלצות. כמי 
אילו  והספרות.  האמנות  התרבות,  עולם  את  שמכיר 
חומרים אבא טוב, עם קצת שוחד, יכול להציע לילדים 
שלו לקרוא, סדרות טובות שקשורות לזהות שלנו כעם 

ישראל.
סדרות טובות שקשורות לזהות שלנו כעם ישראל, 

לא עשו כאלה לצערי.
אנחנו מחכים לך, שתכתוב. 

אז  יקר  הכי  וזה  תקופתיות  סדרות  שאלו  הבעיה 
קשה למכור את זה. 

״עשרת הדיברות״ משנות ה-50 זה סרט אפי, כמעט 
בכיתי והצטמררתי לכל אורכו.

עבודה  עושה  עוד  בית-הספר  התנ״ך  בסיפורי 
וזו  בתל-אביב  בבית-ספר  היו  שלי  הילדות  סבירה. 
בבית- כשאנחנו  עכשיו,  דווקא  שערורייה.  הייתה 
אני  שצריך.  כמו  תנ״ך  אותן  מלמדים  בקיבוץ,  ספר 
רואה  לא  אני  שירת-הים.  את  בעל-פה  שלמדתי  זוכר 
שמלמדים אותן משהו כזה, שזה עוד קיים. אני עוקב 
שהן  רואה  ואני  לומדות  שהן  מה  של  התכנים  אחרי 
מפנימות את סיפורי התנ״ך שזה ״סבבה״. הייתי ממליץ 
יותר על דברים אחרים: נחום גוטמן. יצירות מראשית 
הציונות, פלביוס זה כבד לילדים, אבל עם כל הבעייתיות 
שלו עדיין מרתק לקרוא אותו. ״אחי גיבורי התהילה״, 
״שביל  כתב,  גוטמן  שנחום  מה  כל  בראשית״.  ״אנשי 
קליפות התפוזים״. מאיר שלו בספרים המוקדמים שלו. 
בדור עכשיו, החדש, יש את אסף ענברי שכותב מדהים 
על הדברים האלה. ״שמשון״ של ז׳בוטינסקי ספר מצוין, 
מאוד אהבתי אותו בתור ילד. ״מלך בשר ודם״ של משה 

שמיר, אלו ספרים יותר כבדים, לבני-נוער.
בני-נוער עם שוחד מתאים.

״מלך בשר ודם״ זה ספר ספר. לא פשוט. ״מלך בשר 
ודם״ זה ספר שהייתי שמח לעשות ממנו סדרה אם היה 

לי מיליארד דולר עכשיו.
לעשות  שמח  היית  סדרה  איזו  הבאה:  השאלה  זו 

אם עכשיו הייתי נותן לך 40 מיליון להפיק סדרה?
יש מצב ש״מלך בשר ודם״ זה מועמד לא רע.

המשימה  ועם  זו  אופטימית  שבנימה  לי  נראה  אז 
של ״לך תכתוב תסריט ל״מלך בשר ודם״״ ניפרד.

כבר יש את הספר.
אז עשינו לך עבודה קלה. 

-
תמיר דורטל הוא איש חינוך, עו״ד, מרצה 

ומגיש הפודקאסט ״על המשמעות״. את 
 . ניתן לשמוע בפודקסט שלו ון המלא  הראי

חנן מזל הוא צייר החוקר את התחדשות 
הזהות והיצירה היהודית-ישראלית.  
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שבו שולט הממד הכמותי, שבו כל דבר נמדד בתועלת 
הפונקציונאלית שהוא מביא. וככל שהדברים הם יותר 
פונקציונאליים אז הם יותר פופולאריים, יותר רחבים, 
והם נותנים לאדם את תחושת היש, תחושת הממשות. 
ואני חושב שהמסר שאנחנו מקבלים בחנוכה, פח השמן 
הקטן שמחזיק שמונה ימים, שיש בו ממד איכותי ולא 
כמו שאמרת  מנצח.  דבר  זה שבסופו של  הוא  כמותי, 
זה בא לידי ביטוי בנרות ש״אלא לראותן בלבד״.  יפה 
של  החיצונית  המעטפת  היא  האמנות  היהודי  בעולם 
אומרת  זאת  התורה.  של  הפרזנטורית  הזה,  העולם 
משהו שלא מעניק לנו דווקא תועלת כמותית חושנית, 
בפני  שעומדת  ערך  תחושת  לנו  שנותן  משהו  אלא 
עצמה. אני בכוונה לא אומר שזה נותן לנו תחושה של 
הנאה או אפילו תחושה של שגב, שגם זה כבר מצמצם 
גם  יש  אחר.  או  זה  באופן  מדיד  למשהו  הדברים  את 
הדבר  שמיים,  לשם  ״לשמה״,  ביהדות  שמכונה  מה 
כשהוא עומד בפני עצמו, מעצם הנוכחות שלו. מעצם 
הנוכחות שלו פה בעולמו של אלוקים, הוא כבר מבטא 
את המשמעות שלו. זה גם קשור לביטוי של חז״ל שהם 
לכל  מפליג  תהי  ואל  אדם,  לכל  בז  תהי  ״אל  אומרים 
דבר, שאין לך אדם שאין לו שעה ואין לך דבר שאין לו 
מקום״. המילה מקום. הקדוש ברוך הוא מכונה ״מקומו 
של עולם״. לעצם המקום, לעצם הנוכחות, יש חשיבות 

בפני עצמה. 
בעם  להתגלות  החליטה  הקדושה  שבה  הדרך 
ישראל זה דווקא באמנות. בית המקדש, ״נויו של עולם״, 
זה מקום שבא לבטא כיצד, על ידי כלים פיזיים, אנחנו 
מבטאים את המציאות הנצחית. אז גם האמנות היום, 
אם היא מבטאת ערכים שבאמת מתכתבים עם הנצח, 
לא ערכים שנותנים רק את החוויה החושנית הרגילה, 
אז זו אמנות שלדעתי תישאר. אם הייתי מבקר אמנות, 
שם  הייתי  שאותו  המדד  זה  אז  אמנות,  של  צרכן  או 
זו אמנות שיש בה את המציאות  כמדד מרכזי - האם 
העל זמנית הזו, או שזו אמנות שהיא מתכתבת רק עם 

הכאן ועכשיו הנוכחי. 
זו הסיבה שעל-פי היהדות, גם אדם שנמצא חלילה 
את  מאבד  הוא  שלכאורה  למרות  ״צמח״,  של  במצב 
- לעצם החיים שלו,  ואין ערך לחייו  ה״פונקציונליות״ 
וגם  עצמי.  ערך  יש  נושם,  שהוא  ושניה  שניה  לכל 
כאשר יש חפץ שלכאורה כבר אין לו מקום, אין לו כבר 
פונקציונאליות, אנחנו מניחים אותו בכבוד, בל תשחית. 
המילה כבוד היא מלשון המילה ״כבד״, כלומר משקל 
ונוכחות. לאובייקט שנמצא מולי, בין אם זה דומם בין 
אם זה צומח ובוודאי אם זה אדם - יש לו את הכבדות 
שלו, המשקל שלו, את הנוכחות שלו מצד עצמו. ונראה 
לי שהאמנות זה מקום נפלא לפתח את השריר הזה, של 
ההנאה מהאמנות בפני עצמה, גם אם היא לא משמשת 
אותנו למשהו מדיד וישיר. זה נותן לאדם שאר הרוח, 
את התחושה וההבנה שיש יופי מצד עצמו. כשאנשים 
כשאני  מתכוונים.  הם  לזה  יפה,  שמשהו  אומרים 
מסתכל על היצירה הזאת, של נתנאל, היא יפה בעיניי, 
כי עצם הנוכחות של האובייקטים האלה מעניקה ממד 
איכותי לחיים שלנו עכשיו, ממד של עומק. זה בהחלט 
האינסופי  הממד  של  הנצח,  של  הניצחון  החנוכה,  חג 

המוחלט על הממד הכמותי, המוגבל, היווני.
-

ן הוא ראש ישיבת ההסדר  חגי לונדי הרב 
, ראש בית המדרש בקריה האקדמית  ן חולו

, מחבר סדרות ביאורים לכתבי הרב  אונו
עפר כהנא הוא מנהל-שותף של  קוק. ד״ר 

ודור  פי ויפה״, מעצב ומרצה לעיצוב.  ״טוב 
, מעצב מוצר ומורה,  נתנאל בזובוב הוא אמן

.2004 זוכה פרס משרד התרבות לשנת 

אָמָּנוּת שִׁמּוּשִׁית
ן וד״ר עפר כהנא מדברים עם הצייר   הרב חגי לונדי

פיודור נתנאל בזובוב

: אני חושב שהנושא של האמנות זה דבר  ן י ד נ ו ל ב  ר ה

משמעותי. אני מבין שלא סתם בחרתם בגיליון חנוכה 
מפני שתמיד יש מתח, סביב חג החנוכה, בין האמנות 
החיצוניים,  האסתטיים,  הצדדים  את  שמעצימה 
בצדדים  שעוסקת  האמונית  התפיסה  לבין  החושניים 
החידוש  בדיוק  שזה  חושב  אני  והרוחניים.  הפנימיים 
הגדול בעם ישראל. אמנות זה מלשון המילה ״אמונה״. 
של  האמונה  את  שמבטא  האמנות  ביצירת  משהו  יש 
האדם, את עולם הערכים שלו. אמנות היא קו התפר 

שבין העולם החומרי לעולם הרוחני. 
ננסה לדייק. מתי משהו נקרא יצירת אמנות ומתי 
משהו נקרא ״קשקוש״, מה עושה את ההבדל? ההבדל 
טמון בשאלה האם אנחנו מצליחים לזהות את האמונה 
שעומדת מאחורי הנתונים החומריים של הציור. האם 
אנחנו מזהים איזה ערך, משמעות שהאמן הטעין לתוך 
נראה  זה  אז  זה,  את  מזהים  אנחנו  כאשר  היצירה. 
רק  פה  רואים  אנחנו  אם  אבל  אמנות  יצירת  בעינינו 

אם  קשקוש.  סתם  זה  אז  קשר  בלי  משורבטים  קווים 
מתוך ההקשר הזה אנחנו מתבוננים בציור של נתנאל, 
אמונית  מאוד  עולם  תפיסת  חושב,  אני  פה,  יש  אז 

ומאוד עמוקה.
יש וויכוח האם מה שאדם רואה בציור צריך להיות 
רגיל  שנתנאל  מניח  אני  התכוון.  שהאמן  למה  קשור 
לזה שמנתחים ציורים שלו והוא אומר - מה, בכלל לא 
של  מידו  יצאה  שהאמנות  ברגע  אבל  לזה.  התכוונתי 
האמן היא כבר הפכה לרשות הרבים. אני רואה בציור 
היום  חווים  אנשים  שהרבה  תחושה  שמבטא  משהו 
בו. התחושה  חיים  והטכנולוגי שאנחנו  המכני  בעולם 
שהעבודה שלנו, החיים שלנו, מחוברים לכל המתאמים 
והמטענים והעכברים שמניעים את המציאות. התחושה 
שהאדם צריך להיות מחובר כל הזמן אל הטכנולוגיה, 

אל החשמל. 
לעומת זאת, התפוח שמופיע בציור, מסמל משהו 
שמזכיר  משהו  לטכנולוגיה.  התנגדות  של  ממד  טבעי, 

לנו חיים שהם לא טכניים וקרירים. כשראיתי את הציור 
הזה, המילה הראשונה שעלתה בראשי היא ״עבודה״. 
והעכברים  המטענים  הכליבה,  העבודה,  כלי  בגלל 
שמופיעים גם בדו-ממד וגם בתלת-ממד. השאלה היא 
איך אנחנו מתייחסים לעבודה שלנו, כאן, בעולם הזה. 
או  וביצירה  בשמחה  אותנו  שממלא  משהו  היא  האם 
שזה משהו מכני וקריר. אלה הדברים הראשונים שעלו 
אצלי, אבל אני אשמח מאוד לשמוע מהאמן והיוצר איך 

הוא רואה את זה.

את  סותר  לא  שאמרת  ממה  דבר  שום  טוב,   : ב ו ב ו ז ב

היו  לא  האלה  הכוונות  אבל  שלי,  המקוריות  הכוונות 
כל כך מודעות, כלומר, לא ניסיתי לקדד פה איזה סוד.  
ציור  של  מרקע  ובאתי   90 בשנת  לארץ  עליתי 
ורישום. ב-91 התחלתי ללמוד עיצוב תעשייתי בבצלאל 
והפסקתי לצייר למשך יותר מ-20 שנה, עד שהתחלתי 
הוא  עליו  מדברים  שאנחנו  שהציור  הזו  הסדרה  את 
חלק ממנה. בחרתי לקרוא לסדרה ״אמנות שימושית״. 
היא  שימושית״  ש״אמנות  מפני  אירוניה  קצת  פה  יש 
למעשה אוּמנות, craft, מיומנות מקצועית, כמו נגרות 
בדימויים שבאים  טעון  לעולם האמנות  חזרתי  למשל. 
מעולם העיצוב ובאמצעות הציור אני ״מקדש״ אותם. 
כלומר, אני לוקח אובייקט שימושי, פונקציונלי ומקדש 
אותו כשאני הופך אותו לציור ששייך לעולם האמנות. 
מברכים.  כשאנחנו  האוכל  את  מקדשים  שאנחנו  כמו 
רופא  של  תיק  או  כסא  כמו  פשוט  אובייקט  לקחת 

ולהעלות אותו למדרגה אחרת, גבוהה יותר. 
בעשיה העיצובית יש משהו זמני מפני שהמוצרים 
שנראים הכי חדשים מתיישנים במהירות. אבל באמנות 
יש משהו על זמני, פחות מושפע מאופנות. אז כשאני 
לוקח חפץ שימושי, יומיומי, זמני ותולש אותו מהחיים 
אותו  מעלה  אני  אותו,  מקדש  אני  אז  אותו,   ומצייר 

למקום נעלה יותר, על זמני.

מדבר  אני  בבצלאל  מעביר  שאני  בשיעורים   : א נ ה כ

על התפר שבין עיצוב ואמנות, בין השימושי לבין מה 
הרבה  קורה  הזה  המעבר  לשימושיות.  מעבר  שהוא 
שהשימוש  ישנות  כרזות  למשל  טבעי.  באופן  פעמים 
בהן חלף עשויות להופיע שוב במוזיאון או בסלון והערך 
האסתטי או ההיסטורי שלהן מוציא אותן מהממד של 
השימושיות ומעביר אותן אל הממד של האמנות, ממד 

של התבוננות והנאה וחשיבה. 

שלי,  הסקיצות  בספר  שמופיעים  הדימויים   : ב ו ב ו ז ב

עושה  כשאני  שימושיים  לאובייקטים  להפוך  יכולים 
של  במדיום  להתממש  גם  ויכולים  תעשייתי  עיצוב 
הציור, שם הם מקבלים משמעויות אחרות. אני מטעין 
החפצים  של  הפונקציה  תמיד  לא  במסתורין.  אותם 
שמופיעים בציורים היא פונקציה ברורה. למשל, לגבי 
התיק הזה, זה די מעורפל. אני תמיד צוחק ואומר שאני 
אספר מה הדבר הזה עושה למי שיקנה את התמונה…

הדברים  שבין  במתח  להעמיק  אותי  מעניין   : א נ ה כ

מהתועלתנות.  שחורגים  הדברים  לבין  השימושיים 
שימושיים  לא  שהם  הדברים  שדווקא  נראה  לפעמים 
לחיים שלנו.  יותר מהותיים  יותר חשובים,  הם הרבה 
יכול  שאני  משהו  דבר  בכל  לראות  אנושי  מאוד  זה 
להשתמש בו אבל על נרות חנוכה נאמר שאין לנו רשות 
להשתמש בהן, אלא לראותן בלבד. מה המשמעות של 

הציווי הזה, להתבונן ולהימנע משימוש?

שהאמנות  השיחה  בתחילת  אמרנו   : ן י ד נ ו ל ב  ר ה

עולם  יווני,  עולם מאוד  זה  אבל  חומרי,  לעולם  שייכת 

אוּלַי זֶה כְּבָר מִזְּמַן אֲנִי
הרב ליאור אנגלמן על הציור של מיכאל מורגנשטרן

מיהו האיש שבציור? קשה לזהות תווי פנים. אולי מפני 
שהוא עלול להיות בקלות אתה או אני. אולי זה כבר מזמן 
אני, שמי יודע כמה השתוקקתי לילד משלי, והבטחתי 
כמובן  אותו  אקח  לא  שלעולם  פעמים,  אלף  לעצמי 
לשוחח,  המשותפים  החסד  רגעי  את  שאנצל  מאליו, 
להקשיב, לפתוח ערוצים אל הלב. הבטחתי לעצמי שזה 
יהיה סתם קשר טכני של להסיע, להחזיר, לאסוף  לא 
ולהוריד. והינה הוא כאן, על הכתפיים שלי, הכי קרוב 
עליו.  לרכב  חמור  הפכתי  שיש.  רחוק  הכי  שאפשר. 
לא רואה את פניו, הוא לא רואה את שלי. היכן שלי? 
עמוק במכשיר הנייד. חי נפשי, אין אף הודעה ששווה 
הזו  הידיעה  אבל  שלי,  הילד  עם  משיחה  יותר  בעיניי 
לא מחלחלת אל היום-יום השוחק, והעיניים – דבוקות 
ועדיין  במשקפיים,  חמושות  הללו  העיניים  למסך. 
הסתם  מן  אלה  המסך.  על  אשר  את  לקרוא  מתקשות 
משקפיים לראייה מרחוק. לראות מרחוק כבר אפשר, 
עם עזרה קלה. אבל מקרוב? – כמה קשה לראות קרוב.

גם לילד אין פנים, אי אפשר אפילו לומר בוודאות 
אם זה ילד או ילדה. אולי משום שכל-כך הרבה ילדים 
מצוירים בפנים המעורפלות הללו, ואולי מפני שאין מי 
שיביט בהן, וממילא אין צורך בתווי פנים. חבל, דווקא 
שרויות  האב  פני  אלה  מוארות,  שבציור  הילד  פני 
רכונות  האב  פני  קדימה,  מביטות  הילד  פני  באפילה. 
כלפי מטה. הילד מתבונן על העולם, אצל האבא העולם 

כבר מזמן הפך לווירטואלי. אבל הילד הזה, המתבונן, 
את  להסגיר  שלא  יכול  לא  הפנים,  תווי  חסר  המואר, 
צערו. עצב עובר בפנים המטושטשות כי מה הוא העולם 
הסקרנית  הילדות  היא  מה  כי  אתו,  לחלוק  איש  בלי 
אם בעוד כמה שנים יתחלף גם עולמה הססגוני במסך 
דמיוני. ואולי משהו אחר מטריד את הילד הקטן הזה 
בידיו, אבל אבא  גורלו  על הכתפיים של אבא,  הוא   –

בכלל לא רואה את הדרך.
של  במסך  עכשיו  יש  מה  לראות  אותי  מסקרן 
גם  כך  אם  כי  משחק?  הילד.  של  הגן  אל  בדרך  אבא, 
האבא מתגעגע לגן, רוצה לשחק קצת ויש להם הרבה 
בתשלום  איחור  דבר  על  הודעה  אולי  המשותף.  מן 
לילד  גג  לקורת  דואג  בעצם  הוא  כך  ואם  המשכנתא, 
שזה עתה על כתפיו. אולי הוא קורא מאמר מלומד על 
בכלל  הוא  אולי  יודע,  מי  ואולי,  וילדים,  הורים  יחסי 
לקבוצת  בדרכו  בין-דוריים  לקשרים  מומחה  המרצה, 
של  יופי  מהנייד.  מידע  אוסף  מנחה,  שהוא  הורים 

הרצאה תצא לו.
-

ליאור אנגלמן הוא ראש בית המדרש  הרב 
מיכאל  הקהילתי בכפר סבא, סופר. 

יר, זכה בפרס שושנה  מורגנשטרן הוא צי
ור. איש שלום לצי

, שמן על בד פיודור נתנאל בזובוב, תיק רופא, תשע״ו

, חדשות, תשפ״ ב, אקריליק על בד מיכאל מורגנשטרן
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מטרתו של הסרט היא לתאר את סוגיית ההגירה הבלתי 
חוקית מאפריקה אל שכונות דרום תל-אביב, באמצעות 
שימוש בדוגמא מייצגת. מדובר בסרט תעודה שהופק 
עבור ׳כאן דוקו׳ ב-2022 בבימוי גד אייזמן ומנור בירמן. 
במבנה  המתרחש  אנושי  סיפור  הוא  הסרט  תמצית 
חלקים.  לשני  שנחצה  שפירא,  בשכונת  חינוכי  מוסד 
בית ספר דתי ותיק - שורשים, נאלץ לחלוק את המבנה 
המבנה,  של  השני  בחציו  שמוקם  חדש  ספר  בית  עם 
במרחק 40 צעדים זה-מזה. ילדי זרים מול ילדי תושביה 
המקוריים של השכונה, מהגרי עבודה משלל דתות מול 
של  מיקרו-קוסמוס  יהודיים,  ודתיים  מסורתיים  ילדים 

הדיון-מאבק על זהותה של השכונה.

ה א ר נ ו  נ י א ש ת  א ו ה  א ר נ ש ה  מ
שני  נקבה:  ממין  אחד  ונבל  גיבורים  שלושה  לסרט 

המנהלים, ילד חביב בן לאב מהגר אפריקאי ושפי פז.
כבר שנים רבות שהמצב בשכונות דרום תל אביב 
הולך ומדרדר. האוכלוסייה המקומית מוצפת ברבבות 
מהגרי עבודה לא חוקיים, מסתננים, בעיקר מאפריקה 
לאורך  הרחוק.  ומהמזרח  אירופה  ממזרח  גם  אבל 
השנים אירעו בשכונות מעשי אלימות רבים, והביטחון 
האישי של תושבי השכונות, יהודים ולא יהודים, הלך 
והדרדר. מקרי שוד, גניבה, הטרדות מיניות, סחר בסמים 
ובסחורה גנובה וארגוני פשע מקומיים לפי מוצא אתני, 

הציפו את השכונות והבריחו את האוכלוסייה החזקה. 
רוב מי שנותרו באזור התחנה המרכזית, נשארו כי ידם 

אינה משגת לברוח משם.
לא  ועגומה,  הפוכה  ג׳נטריפיקציה  הזה,  האסון 
מופיע כלל ב-40 צעדים. ההתמקדות במתח בין הילדים 
הסוציולוגית- מהשאלה  הדיון  נקודת  את  מסיטה 
דמוגרפית, מהשאלה הציונית. האיום על מדינת הלאום 
היהודי מתפוגג לטובת שאלה ׳הומאנית׳. העיסוק עוצר 
חביבים,  ילדה  או  ילד  סביב  פלוני,  של  רגשותיו  סביב 
לרגש  פנייה  של  מתודה  זוהי  הדיון.  מסתיים  ובכך 
המדויק  ששמה  מתודה  הצופה.  את  לשכנע  במטרה 
הוא ׳דמגוגיה׳. ואכן, הסרט כולו דמגוגי. מבחירת זירת 
הצילום ועד הצגת הדמויות, מסגור הדמויות והבחירה 

שחוו  המזעזע  לשינוי  כלל  להתייחס  שלא  הנואלת 
וחווים תושבי השכונות. 

ז  כ ר מ ה ת  ד ו ק נ
רגשות,  באמצעות  אדם  לשכנע  ביותר  היעילה  הדרך 
קרי לעשות שימוש בדמגוגיה, היא להסתיר את הדברים 
המורכבים  החיים  הפיכת  התמונה.  את  שמסבכים 
לסרט הינה מטרתו של כל במאי או תסריטאי. בסרט 
הזה נעשה ההפך – התסריטאי ׳משטיח׳ לחלוטין את 

המורכבות.
ההומניסטית- האידיאולוגיה  בין  האיזון  נקודת 
גלובלית ובין שומרי המסורת והזהות היהודית מגולמת 
גיבורים  מהווים  שניהם  המנהלים.  שני  בדמויות 
אנושית  פתיחות   - המוסרית  הדילמה  את  המייצגים 

הייתם  גרים  כי  הגר  ״ואהבתם את  בדמות  לכל מהגר 
בארץ מצרים״ למול ״עניי עירך ועניי עיר אחרת – עניי 
עירך קודמין״. הדילמה המוסרית מוצגת כמתח בין שני 
גיבורים אנושיים ומורכבים. המנהל החילוני הוא גיבור 
הוא  מוסרית.  גאולה  למען  עצמו  את  המקריב  מוסרי 
פועל מתוך סוג של זולתנות, ויתור על קריירה רווחית 
לטובת גאולה מוסרית מול ׳הגר׳, ׳הילד׳. המנהל הדתי 
קורעים  יוונית׳ כאשר תחת משמרתו  ב׳טרגדיה  לכוד 
מול  אותו  ומאתגרים  שבניהולו  המוסד  ממבני  חצי 

שאלות של קבלת ילדי מהגרים לביה״ס הדתי.
הדמון,  דמות  היא  הסרט,  לאורך  נוכחת-נעדרת 
היא  בטרגדיה.  לכודה  לא  פז  שפי  פז.  שפי   - השטן 
בחרה במאבק )גם אם היא טוענת שהמאבק בחר בה(. 
צעקנית  כוחנית,  שטוחה,  כדמות  ממוסגרת  היא  לכן 

התאגיד לסיום הציונות
 בניגוד להגיון פשוט, לתרבות יש דרך עקיפה להשפיע ולעצב מחדש את הערכים שלנו. 

הסרט ״40 צעדים״ מחייב תשומת לב מיוחדת, דווקא מכיוון שמבחינה קולנועית הוא סרט מוצלח.
נעמן לבבי וטל קופל

לסרט שלושה גיבורים 
ונבל אחד ממין נקבה: 

שני המנהלים, ילד 
חביב בן לאב מהגר 

אפריקאי ושפי פז

את  שנראה  דואגת  המצלמה  לפרקים  שנאה.  ומלאת 
המוגזמת  החיבה  למול  איטי  בהילוך  מתעוותים  פניה 
של מנהל ביה״ס לילד מסתנן שנכנס בלא הזמנה לחדר. 
שפי חייבת להיות שטן כי היא בחרה לייצג את תושבי 
של  היהודית  הזהות  את  ביותר,  החלשים  השכונות 

המרחב ואת האמירה ש״עניי עירך קודמין״. 
הם  בסרט,  שחסרים  נוספים  מרכזיים  שחקנים 
ארגון א.ס.ף, ארגון אליפלט, האגודה לזכויות האזרח, 
ה-ARDC, המוקד לפליטים ומהגרים, רופאים לזכויות 

אדם, הטלוויזיה החברתית, קו לעובד ונוספים. למרות 
רב-איברים  בכוח  מדובר  מהתסריט,  נעלמו  שהם 
כבר  מחדש  השכונות  את  שמעצב  משאבים  ועתיר 
יותר מעשור וחצי. היעדר הארגונים האלה מוציא את 
הפעולות של שפי פז מההקשר, מהלך שגורם לתחושת 
הגסה  בשל המניפולציה  הצופה-המודע  אצל  מבוכה 

של התסריטאי. 
ההצגה הדמונית של שפי פז וההתעלמות הצועקת 
האידיאולוגיה  את  חושפות  העמותות  מקונגלומרט 

מאחורי האשליה הרגשנית והדמויות ההרואיות. 

ד ל י ב ש  מ ת ש ה
אם עד כה רק הסתירו מאתנו את המציאות, מצטרף 
׳השתמש  הנקראת  קלאסית  דמגוגיה  האחרון.  הכלי 

בעת  הזו  בשיטה  שימוש  ראינו  לאחרונה  רק  בילד׳. 
הסערה שפרצה בגבעת שמואל סביב הילדה שהחליטה 
בינם  הברית  הפרת  נגד  שהפגינו  הורים  ילד.  שהיא 
ובין המוסד החינוכי שאליו שלחו את ילדיהם, נתקלו 
וחבריו  ׳הארץ׳  עיתון  מצד  וזעם  בוז  של  בקיתונות 
תשובות  לתת  הייתה  שצריכה  המערכת,  בעמותות. 
למעשה שמהווה הפרה של הקוד הבסיסי ביותר בינה 
ובין מי שמפקיד את ילדיו בידיה, זכתה לשבחים וגיבוי. 
במקום לדון בשבירת האמון ושאלת הברית החינוכית, 
במפלגת  שהחלה  פוליטית  בדמגוגיה  התפלשנו  כולנו 
עיריית  וראש  היהודי  הבית  למועמד  עד  והגיעה  מרצ 
גבעת שמואל. נרטיב שבו הואשמו ההורים ורוני ססובר, 
מקימת תנועת ׳מאירים׳ שחשפה את המקרה, בפגיעה 
ההורית  מהרשלנות  הוסט  שהדיון  אירוני  בילדה. 
ההורים  באמון  המערכת  ומבגידת  הילדה  הורי  של 
את  מערפלת  עובדת.  דמגוגיה  כך  בילד״.  ל״פגעתם 
ביותר  הציניים  את  משמשת  בסנטימנטליות,  ההיגיון 
באצטלה  אכזריות,  אידיאולוגיות  לקידום  שבינינו 

ובהתנשאות מוסרית.
פונים  וחזקים,  טובים  אינם  הטיעונים  כאשר 
יותר  לרגשות. אין דבר המעורר רגשות ביעילות רבה 
המבוגרים,  לנו,  כואב  ילד.  של  תמימות  פנים  מאשר 
לראות את היעדר הסיכוי להתגשמות חלומותיו לעתיד 
של ילד מהגר. ברגע זה נפער סדק בדעתנו, שכן הרגשות 
כמו  המחשבה  את  ומערפלים  מציפים  העמוקים 
הילד המתוק  באמצעות  כך,  אפקט של משקה משכר. 
וחלומותיו התמימים, יוסתר המהלך הציני המשתמש 
בו לשם גריסת זהותה היהודית של מדינת ישראל, לשם 
מהלך  הכל,  ומעל  הציונית,  ההגירה  מדיניות  מחיקת 
שגורם סבל קשה מנשוא לאוכלוסייה החלשה ביותר, 

תושבי דרום תל-אביב.
פועלת  היא  מוצלחת.  הקולנועית  המניפולציה 
מסכן  לילד  מתומצת  שהעולם  מרגע  שכן  להפליא 
בעולם אכזר, מנהל שמקריב את עצמו על מנת לגאול 
את הילד ושתי מפלצות, שפי ואליאור מנהל בית הספר 
הדתי - אינך יכול לפעול נגד המדיניות. כל מילה נגדה 
ברוע  אותך  המאשימה  חקיינים  של  מקהלה  מולידה 
לב: ״האם אתה רוצה לפגוע בילד?״. כך מצוירת מפה 
ברורה, כל מי שלא נכנע לדמותו הסכרינית של הילד 
וחלומותיו התמימים - הוא החשוך )מנהל ביה״ס הדתי 
ומי שמקדם את אותו  פז הדמון(  וכמובן שפי  אליאור 
ילד הוא סוג של ישו-ישראלי חדש, המקריב את רווחתו 

למען גאולת חלומו של הילד.
המשתמשת  בדמגוגיה  אם  בין  יום,  של  בסופו 
האדיר  העמותות  תאגיד  בהעלמת  אם  בין  בילדים, 
שמעצב את דרום תל-אביב ובין אם באמצעות מסגור 
שפי פז כלוציפר, טכניקת הסטת המרכז היא כלי בידיו 
העולם  לשיטתו,  מוסרית.  אמירה  לומר  הבמאי  של 
צריך להיות אוניברסלי, ומי שחושב אחרת הוא לאומי, 
ההגמוניה  בה  הראשונה  הפעם  לא  זו  אלים.  לאומן, 
המרכז  של  המים  פרשת  קו  את  מסיטה  השמאלנית 
הפוליטי לכיוון דעותיה ובכך מציירת כקיצוני את כל 
מי שלא מסכים אתה. דוגמא לכך הם מצביעי סמוטריץ׳ 
המוגדרים כלאומניים ולא כלאומיים על ידי ההגמוניה 
את  ההגמון  תפיסת  בגלל  קורה  התהליך  השמאלנית. 
כך  ומתוך  ה׳מרכז׳,  הוא  במוסריותו,  כעליון  עצמו 
מגיעה חובתו להגדיר את גבולות הגזרה של המציאות. 
הסרט לא מספר את כל הסיפור, הוא בא לומר אמירה: 
מי מוסרי ומי לא, מי ערכי ומי אלים, מהי הדרך הנכונה. 
הוא אמצעי להשלטת  טכנית,  מוצלח מבחינה  הסרט, 
סיפור, נרטיב, על המציאות, והמשגתה מחדש. במחזה 
המתואר לעיל, מי רוצה להיות בצד של אליאור ושפי? 

ץ ר א ב ת  ו נ מ א ה ב  צ מ ל ה  ט ו ד ק נ א כ ט  ר ס ה
צועדות״, המציג  ״40  נדמיין את הסרט המקביל  הבה 
את הפעילות האקטיביסטית של שפי פז מול הקרנות 
השונות. ברקע יופיעו מהגרי עבודה לא חוקיים כדמויות 
שטוחות, נלעגות, אלימות ותוקפניות. מול שפי תעמוד 
מנכ״לית של עמותת סיוע הנמצאת בדילמה שכן היא 
מצד אחד ציונית ומן הצד השני הומניסטית. האם סרט 
פז  שפי  של  פועלה  את  שיציג  צעדים״,  ל״40  ההופכי 
השידור  מתאגיד  תקציב  מקבל  היה  מורכבת  בצורה 

הציבורי? התשובה לצערנו ברורה. 
אין זה חידוש שרוב קרנות הקולנוע מגדירות את 
התוכן  כמות  פי  על  לפתחן  המוגש  סרט  של  איכותו 
הפוסט מודרני והפוסט ציוני המופיע בו. כאשר תאגיד 
בסכום  הציבור  מכספי  המתוקצב  הציבורי,  השידור 
של 753 מיליון ש״ח בשנה, ספוג ומפיץ ערכים פוסט-
ציונים ופרוגרסיביים, בניגוד לתפיסת רוב הציבור, יש 
לכולנו בעיה. לבעלי תפיסות ׳פרוגרסיביות׳ אין בעלות 
על המוסר. אין לאותם שופטי קרנות או לאחראי תוכן 
של התאגיד שום עליונות של צדק, רק עליונות בסולם 
הבירוקרטי של התרבות הישראלית. נולד כאן כוח חסר 

פרופורציה להגדרת מי ׳הטוב׳ ומי ׳הרע׳, מהו הסיפור 
של  המשותף  הסיפור  תקיפת  או  כולנו  של  המשותף 
בלבד  אחת  דוגמה  הוא  צעדים׳  ׳40  הסרט  כולנו. 
ומצטמצמת על התרבות  למונופול של קבוצה הולכת 

שלנו, במימון שלנו.
אמנות  מהי  בשאלה  טאבו  קיים  ישראל  במדינת 
 - הקולנוע  בקרנות  קורה  זה  רלוונטי.  לא  ומה  ראויה 
יהודה  קולנוע  בקרן  ההכרה  על  המאבק  שהראה  כפי 
באקדמיה  במוזיאונים,  הגדולות  בגלריות  ושומרון, 
הציבור  על  לכפות  מנסה  רעיוני  מיעוט  ובתקשורת. 
וליחס  לדת  למסורתיות,  המנוגדים  ערכיו  את  לקבל 
לייצג  אמור  ציבורי  שידור  גוף  למולדת.  הבריא 
לתפיסות  חינוכי  ככלי  לשמש  ולא  הציבור  כלל  את 
פרוגרסיביות. מרגע שגוף פועל כך, הוא לא גוף שידור 
המסרב  קולני  מיעוט  של  תעמולה  זרוע  אלא  ציבורי, 
העת  הגיעה  הבירוקרטי.  המזבח  קרנות  את  לעזוב 
הנכון,  לכיוון  התאגיד  את  ולהנהיג  במושכות  לאחוז 
לכיוון ציוני, לאומי, מסורתי עם נטייה שמרנית, ולגדוע 
את המונופול שמנסה לשטוף את תודעתם של אזרחי 

ישראל.   
-

טל קופל הוא   . ן ו ו יו״ר פורום כי נעמן לבבי 
איש חינוך, פעיל חברתי, פובליציסט, מרצה 

ן. ו ו בקרן תקוה וחבר פורום כי

הסרט לא מספר את 
כל הסיפור, הוא בא 

לומר אמירה: מי מוסרי 
ומי לא, מי ערכי ומי 

אלים, מהי הדרך 
הנכונה.

2021, צילום יום הבחירות  , שפי פז מול בית ספר ׳שורשים׳ בשכונת התקווה,  ן י לו מאיה 
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אֶבֶן מְאוּסָה
וידר על הציור   הרב יהושע 

של חני כהן-זדה 

מרכז – כסא עץ חוּם, מכוסה  רֶקע. בַּ תכלת מלכותית בַּ
במפה בגוון אחר של חוּם, אבל לא מכוסה לגמרי. על 
רקע  על  בהירותם,  בולטת  לבֵנים.  שברי  שני  הכסא 
ההידור  רקע  על  פשטותם,  בולטת  האחרים.  הגוונים 

שמסביב. בולטת עד זועקת עוּבדת היותם שבורים. 
הרקע לציור הוא מנהג שנהגו כמה ממגורשי גוש 
קֵע שברים מביתם  קטיף שיבנה במהרה בימינו אמן לְשַׁ

קַו לָקָו קַו לָקָו
ן הולנד ו רוה על הציור של הרב גדעו י הרב ז

כשראיתי את הציור היפייפה שנתבקשתי לכתוב עליו, התחושה שלי בשעות הראשונות היתה ׳עדיף אולי 
לוותר על זה׳. מה אני מבין באמנות חזותית? מיושבי בית המדרש אני, והנגיעה שלי ביצירה היא בכלל מתחום 
המוזיקה, ומה לי ולבקר אצל הציור ולשאלו מה הוא מבקש ממני ועוד לכתוב רשמי ביקורי. אך אחר כמה שעות 
נודע לי שהצייר הוא הרב גדעון הולנד. אמרתי לעצמי, הלא דבר הוא? אם יש כאן מפגש בין תלמיד חכם העוסק 
 בתורת הסוד עם אמנות, עלי לנסות להתבונן שוב על הציור ביתר ישוב הדעת, אולי משהו בכל זאת יצמח מזה. 
פאזל  חלקי  כמעין  לעצמה  אחת  כל  גוכי,  ואן  בסגנון  מכחול  נגיעות  מאוד.  מהודקת  מיד שהיצירה  הבחנתי 
נעימים,  בציור. הצבעים  איזור  לכל  וזווית מסויימת  ויוצרים סביבת צבע  סמוכים המשלימים האחד לחברו 
משמחים, מרגיעים, מזמינים לצלול פנימה. הסגנון המיוחד גרם לי לחשוב שלכל פרט בציור יש משמעות ואין 

כאן שום דבר מקרי אלא מלאכת מחשבת מתוכננת.
מעצים  מורכב  למעשה  זה  עץ  כי  מלמד  קל  מבט  עוד  אך  במרכז.  ענק  עץ  כאן  עומד  חטוף,  במבט   
אור  עצים  מהרבה  כאמור  שמורכב  הגדול  העץ  נוף  מתוך  מקרי.  לא  באופן  מסודרים  שגזעיהם  רבים 
שבמרכז  האור  קרן  סביב  שהצבעים  כיוון  הרגיל  במובן  נוף  תיאור  כאן  שיש  חושב  אינני  בוקע.  שמש 
התחושה  עבים.  פחות  רוחניים,  יותר  לצבעים  אלא  בטבע,  באמת  קיימים  שאינם  לצבעים  נשברים  הציור 
החיים. עץ  משל  מצויר.  כמשל  החיים  אמה.  אלפיים  ומסתיר  טפח  המגלה  משל  כאן  שיש  היא   שלי 
 למי שמצליח לראות את הבקיעה של אור אין סוף מתוך העולם הזה, צבעי המציאות משתנים. הם מתעגלים 
באופן מסודר בדמיון צבעי אבני חושן המשפט או בדמיון ויטראז׳. האור בוקע ומתעגל והקרוב לבקיעה קרוב 
יותר אל הרוח, אל הנצחי. אנחנו בזווית שלנו פוגשים רק את הוד ההתנוצצות. מרכז אחד לכל העיגולים, מרכז 

ההולך ומתפרט, מחדש מתחדש ומאיר. עלי העץ שואפים בשוליהם אל השמיים.
זוג מטייל עם ילדם, ועוד ילד משחק מאחוריהם. בלא הבתים, העמוד והילדים האחרים בציור חושב הייתי 
והאין סוף מתנוצץ דרכו. אך אלמנטים  גן עדן כשעץ החיים במרכז הגן  שהאמן הכשרוני מנסה לצייר את 
נוספים אלו דווקא גורמים לי לחשוב שכוונתו שגן עדן הוא מצב תודעתי שיכול להופיע שוב בעולם המתפתח, 

בעולם שלנו, אם רק נהיה ראויים.
יש המון מחשבה על הצל בציור ודיוק גדול בזוויות שלו. אכן בעולם הזה יש מקומות עם צל שם האור 
האלוהי פחות ניכר. הבתים משתלבים עם הטבע ולא שוברים אותו אם כי הם מצויירים בסגנון אחר. מעשה 

האדם מצטייר אחרת ממעשה ה׳ בציור ובחיים. 
-

 , ן ״זיו הפרשה״, מוסיקאי, כותב ומלחי ו רוה הוא ר״מ במכון מאיר, מחבר הספר  י ז הרב 
ן ברינה״, אמן  ו ן הולנד הוא ראש כולל ״ובאתם צי גדעו ״גן רוה״. הרב  ראש האנסמבל 

המשתמש בכלי הציור על מנת להאיר את חכמת הפנימיות דרך האמנות.

סוּבָּרוׁ בְּמִגְרוׁן
הרב רוני פרינץ על הציור של נחמיה בועז

במרכז העבודה, העץ החי הצעיר, השברירי והארעי. כל שאר העבודה היא הסביבה של העץ. היישוב, הרכב, 
הם רק הרקע לנטיעה.

החשמל  עמוד  באדמה,  נטוע  העץ  לשניים.  העבודה  את  מחלקים  והעץ,  החשמל  עמוד  אורך,  קווי  שני 
בשמיים. לעץ השברירי יש מגע אדמה, לעמוד אין שורשים בשמיים. העץ הצעיר, חזק מעמוד החשמל הזקן, 

נושא דגל המדינה כנראה, שנראה כיורד כביכול מהשמיים. 
באמצע  אופניים,  השני  בצד  מכונית,  אחד  בצד  ומשמאל.  מימין  עבודות  יוצר2  הזה  השבור  האורך  קו 

קראוון. וכל הארעיות הזו, בצבעים שנשטפים במים.
קו הרוחב המרכזי שחוצה את העבודה, מהצד השמאלי של הכביש לימין, שייך לעץ מחד ולשני המלווים 
המתגלגלים: האופניים וגלגלי הרכב. אבל יש בו משהו חשוב יותר. קו הרוחב בעבודה הוא חלל - הריק חוצה 
את העבודה. הארץ מלאה למדי, השמיים בכלל. אבל בקו האופק יש חלל. החורים - חללים בציור, בשבילי הם 
המרכז הרעיוני. במיוחד החלל הימני. החלל הוא אור חזק - לא חושך. הוא לא זקוק למילוי - לצבע או לצורה.
לגבות  למדינה,  ולשמיים,  לאדם  שייך  ומעלה  לשניים. מהכביש  העבודה  את  הוא  גם  הרוחב מחלק  קו 
המכווצות, לאידיאלים. לשאלות כמה עלה? מפנים? למה דגל? לכל החללים. מתחתיו, לעץ, אין גבות לכווץ. 
הוא פשוט חי שם בתוך ים העשבים. שם כמעט ואין חללים. גם האדמה בחלק הזה הרבה יותר חיה ומגוונת 
גם הבתים,  ואולי  והאופניים  גם כשהרכב  נשארת  והתנועה, למרות שהיא  - האדמה היא הרוח  מהשמיים 

יתגלגלו משם אל הלא נודע. מתחת לקו הכביש, אין שאלות...
נראה  ומעוד אלמנטים חשובים. אבל  לנו התרשמות מהגודל  אין  בצילום.  עבודות אמנות  קשה לראות 
שצבעי המים שקטים. אין אקספרסיביות. גם אם יש צעקה, היא באה בלחישה. ואולי איכשהו בכל הקווים, 

ההסברים, השאלות, הארעיות והחלל יש איזו פסטורליה – שלווה פשוטה וחרישית.
-

יר, כותב, מלמד פנימיות התורה  ני, עו״ס, מצי ומי זוגי  י  ני פרינץ הוא מטפל פרטנ רו הרב 
, מעצב, מאייר  , אמן ויפה" נחמיה בועז הוא מייסד ומנהל-שותף של "טוב   . ג והלכה בר"

ומורה.

<
ויפה״, מלמד אמונה בישיבות ומדרשות. מלמד  וידר הוא הרב של ״טוב  יהושע  הרב 

חני כהן זדה הוא ציירת  יוצרים פעילים.  יהודית ומלווה  במסגרות העוסקות ביצירה 
יהודית ע״ש אורי אורבך בתחום  ואמנית. זכתה בפרס שר החינוך ליוצרים בתרבות 

האמנות הפלסטית לשנת תש״פ.

ן הולנד, שמן על בד הרב גדעו

חני כהן זדה, אבן מאוסה, תשע״ו

, תשס״ד, צבעי מים ן , סוברו במגרו נחמיה בועז

ההרוס בגוש בבית החדש שבנו. אמנם השבר הקיומי, 
היות כולנו, כנבראים חלקיים וסופיים, מונחים כאבנים 
השלֵמוּת,  בתכלית  השלם  האינסוף,  לפני  מאוסות 
בו:  דבקותנו  את  המאפשר  הפינה  ראש  הוא  הוא 
הוּא  שׁ  מֵּ מְשַׁ אִם  ה,  הַזֶּ הַהֶדְיוֹט  רִי:  סַנְדְּ אֲלֶכְּ י  רַבִּ ״אָמַר 
הוּא  רוּךְ  בָּ דוֹשׁ  הַקָּ אֲבָל  לוֹ,  הוּא  נַאי  גְּ בוּרִים  שְׁ כֵלִים  בְּ
לֵב׳  רֵי  בְּ לְנִשְׁ ד׳  ׳קָרוֹב  אֱמַר:  נֶּ שֶׁ בוּרִים,  שְׁ מִישׁוֹ  שְׁ תַּ לֵי  כְּ
דוֹשׁ  )תהלים לד, יט(...״ )ויקרא רבה, ז; ב(. ״אָמַר לָהֶם הַקָּ
אֲנִי  עָה שֶׁ שָׁ אֲפִלּוּ בְּ כֶם, שֶׁ קַנִי בָּ רָאֵל: חוֹשְׁ רוּךְ הוּא לְיִשְׂ בָּ
ם מְמַעֲטִין עַצְמְכֶם לְפָנַי״ )חולין  דֻלָּה, אַתֶּ גְּ יעַ לָכֶם  פִּ מַשְׁ
פט ע״א(. ובנוסחה של האימרה החסידית המפורסמת- 

״אין שלם מלב שבור״. 
השלם  הקדוש־ברוך־הוא,  לאבינו,  ביחס  רק  לא 
כולנו  ישראל,  כנסת  לאימנו,  ביחס  גם  השבור.  הוא 
שלמים רק כשאנו רואים את עצמנו כאיברים בגופה, 
כל  האומה,  לָלוּת  כְּ עם  יחיד  כל  של  לְחִבּוּרוֹ  יַחַשׂ  ״בְּ
אחד מישראל הוא צדיק וקדוש״ )הראי״ה קוק, אורות, 
אורות ישראל, ט; ה(, וכולנו חסרים אם אנו מזהים את 
לעצמנו  לייחס  ומנסים  נפרדת  קיימות  כבעלֵי  עצמנו 
נאמר  שעליה  ישראל,  כנסת  רק  כי  כפרטים.  שלמות 
בה,  אין  מום  אשר  היא  דייקא,  ״כולך״  יפה״,  ״כולך 

י?״ )משלי כ, ט(. יתִי לִבִּ ואילו כיחידים ״מִי יאֹמַר זִיכִּ
להינחם,  הממאנים  הלב  שברי  החיים,  שברי 
המתפשרת  ההשתקעות  את  המונעת  מחאה  מהווים 
נוֹ״ מקום  אי יֶשְׁ וַדַּ בְּ בהווה, מחאה הזועקת ״אֲנִי יוֹדֵעַ שֶׁ
גנוז בו חבויה בת-המלך שאבדה ומחכה למי שיחפש 
אותה, שייגע וימצא, שלא ״יסתגל״, שלא ישלים אלא 
יתעקש להישאר שבור, כשברי הכוס בחופה המנכיחים 
בבית החדש את בית-המקדש שאיננו, כאותה אמה על 

אמה שתישאר בלתי מסויידת. 
הִיא  האדם(  של   =  ( לּוֹ  שֶׁ לֵמוּת  ְ הַשּׁ יְסוֹד  ר  ״עִקַּ
קוק,  )הראי״ה  לֵמוּת״  ְ הַשּׁ אֶל  בוּעַ  הַקָּ וְהַחֵפֶץ  הָעֲרִיגָה 
המאפשר  הצילום,  בעידן  ו(.  ה;  התשובה,  אורות 
שיעתוק ״מושלם״ של הנראה, בולט יותר ערכו העצמי 
של הציור לא כפעולה מימטית אלא כפעולה שעיקרה 
הוא הבעה. הבעת רחשי לבו של האמן, הבעת עמידתו 
שתמיד  הבעה  עצמו.  ומול  העולם,  מול  בוראו,  מול 
בעולם  הופעה  מֵעֵין  שלֵמה.  תמיד  ולכן  שבורה  תהיה 

החול של היגיעה בתורה לשמה שהיא היא המציאה.
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פוסט בכורה

הָיִינוּ ה שֶׁ מָּ כַּ
מִימִים, בֵי אֹהָלִים תְּ יושְֹׁ

צְאָה יָּ יִם וְכִמְעַט שֶׁ הֶאֱרַכְנוּ אַפַּ ה שֶׁ מָּ כַּ
מָתֵנוּ נִשְׁ

ל אֱדםֹ פָכִים שֶׁ ב הַשְּׁ חוּם מושַֹׁ חֲנַת תְּ מִצַּ
כָל זאֹת בְּ

ר לִבְרָכָה, ׂ לַחְתָּ מְבַשֵּ לאֹ שָׁ
זִיד עִיתָ לְמִנְחָת הַנָּ לאֹ שָׁ

ל אֲבֵלֵי צִיּוןֹ.  שֶׁ

נוּ לְתָה עִמָּ גָּ כִינָה שֶׁ לְבַסּוףֹ רַק שְׁ
תָה: צִוְּ

יו, בִגְדֵי אָחִינוּ עֵשָׂ ף בְּ לְהִתְעַטֵּ
פֶה לְבָבותֹ אַלּוּפָיו, לָצוּד בְּ
יחַ שִׁ נֵיהֶם הַמָּ ין מִפְּ לְהַצְפִּ
ל לְאֹם, כַת זְכוּיותֹ שֶׁ מַסֵּ בְּ

גַנְיָה ל דְּ דותֶֹיהָ שֶׁ נוּ רֵיחַ שְׂ ק בָּ דְבַּ יִּ שֶׁ
דֶגֶל אָדםֹ. יר הַחַד נֵס בְּ וְנַסְתִּ

נַי״(. ם זאֹת הִבְטִיחָה: ״עָלַי קִלְלַתְכֶם בָּ )אָמְנָם גַּ

ה ם הִיא לאֹ אָמְרָה מָה נַעֲשֶׂ אַךְ גַּ
מַיִם, עַר שָּׁ ית אֱלהִֹים וְשַׁ נוּ בֵּ בַשְׁ כָּ אַחַר שֶׁ
כורָֹה א לְפּוסְֹט-הַבְּ אֵיךְ נִמְצָא מָזורֹ וּמַרְפֵּ

אַר – לורִֹית וְהַתֹּ נֵי רָחֵל יְפֵי הַבְּ ל בְּ שֶׁ
מוּרַת אַחִים לוםֹ תְּ ל שָׁ עֲלֵי חֲלומֹותֹ שֶׁ בַּ

נִיָּה( נוּאָה )קְרִי: הַשְּׁ ׂ רָאֵל הַשְּ נֵי יִשְׂ מְחִיר בְּ בִּ
מְאודֹ. רוּ וְרָבוּ בִּ פָּ שֶׁ

עֲקֵבָם, וְאֵיךְ לאֹ נֹאחַז בַּ
ים, רֶה עִם אֱלהִֹים עִם אֲנָשִׁ רַק נִשְׂ

וְנוּכַל
לִי צְלִיעָה. ל בְּ לִמְשֹׁ

׳ י ה י ׳ ת  ע ה ב  ת כ ר  ת א ך  ו ת מ

-
ן הוא פעיל חברתי העוסק  מרדכי אסקי
יהודית דרך שירה, פרוזה  בהתחדשות 

וכתיבה פובלציסטית.

 בית־מדרש

 ללימוד מקצועי

  מחקר עיוני

 תצוגה ומכירה

 של עיצוב ואמנות

באור היהדות

לימודי רישום וציור, עיצוב, איור, קליגרפיה ואנימציה 

מחקר, לימוד והוצאה לאור בנושא הקשר בין יהדות ואמנות

גלריה ומכירת יצירות אמנות לאספנים ולקהל הרחב

161, ירושלים - שערי צדק הישן, קומה שנייה  רחוב יפו 

054-6684105 להצטרפות לקבוצת הוואטסאפ השקטה: 

www.toveyafe.co.il / 054-6684105 לפרטים והרשמה: 
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